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1. JOHDANTO 
 

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelman tavoitteena on rantojen vir-
kistyskäytön kehittäminen. Nähtävillä ollut kehittämissuunnitelma ja siitä saatu palaute toimivat 
jatkosuunnittelun pohjana asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä virkistystoimintojen 
toteutukselle. Kehittämissuunnitelma ei ole toteutussuunnitelma, vaan visio tulevasta. 

Suunnitelmakartalla näkyy asemakaavaa varten alustavasti luonnosteltua rakentamista, jonka lo-
pullinen ratkaisu selviää kuitenkin vasta kun Anttilan tilakeskuksen asemakaavatyö nro 3524 ete-
nee.  

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma liittyy osaksi Tuusulanjärven 
rantojen virkistyskäytön yleissuunnitelmaa, jonka tavoitteena on rantojen virkistyskäytön kehittä-
minen. Työssä osoitetaan virkistysreitistö, siihen kytkeytyvät olemassa olevat virkistys-, suunnit-
telu- ja kulttuurikohteet sekä esitetään tavoitellut reittiverkoston täydennystarpeet.  

Kuntakehityslautakunta päätti 16.9.2020 § 89 asettaa Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön 
kehittämissuunnitelman tiivistetyn raportin julkisesti nähtäville liitteineen. Kehittämissuunnitelma 
oli nähtävillä 25.3.-6.5.2021, jolloin siihen oli mahdollista antaa lausuntoja ja mielipiteitä. Tämän li-
säksi kuntalaisten mielipiteitä ja kommentteja kerättiin 22.4.2021 järjestetyssä virtuaalityöpajassa.  

Lausuntoja saatiin 12 ja mielipiteitä 13. 

Virtuaalityöpajassa annettiin 61 erilaista kehittämisehdotusta (liite 1). 

2. LAUSUNNOT JA MIELIPITEET JA NIIHIN ANNETUT KUNNAN VASTINEET 
2.1 LAUSUNNOT 

 

Lausunnon ovat jättäneet: 

1.1. Tuusula-Seura ry 6.5.2021 
1.2. Ely-keskus 7.5.2021 
1.3. Suomen luonnonsuojeluliitto Tuusulan yhdistys ry 6.5.2021 
1.4. Ympäristökeskus 6.5.2021 
1.5. Kasvatus- ja sivistyslautakunta 29.4.2021 
1.6. Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta 29.4.2021 
1.7. Paijalan metsänkävijät ry 29.4.2021 
1.8. HSL 1.4.2021 
1.9. Ikäihmisten neuvosto 6.5.2021 
1.10. Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta 6.5.2021 
1.11.  Vammaisneuvosto 20.5.2021 
1.12.  Lapsi- ja perheasiainneuvosto 20.5.2021 

 

 
 

 



1.1.Tuusula-Seura ry 6.5.2021 

Tuusula-Seura ry esittää seuraavaa:  

1. Tuusulanjärvi valittiin Suomen maakuntajärveksi vuonna 2011 ja siitä todettiin, että vähäjärvisellä 
Uudellamaalla se muodostaa ainutlaatuisen arvokkaan maisemaelementin, Kunnalla on kautta ai-
kojen ollut periaatteena, että järvi säilyisi mahdollisimman alkuperäisessä asussaan, koska sillä on 
arvokkaat perinteet Suomen kultakauden taiteilijoiden tyyssijana. Sibelius, Järnefelt, Halonen, 
Erkko, Setälä, Leino, Aho, jne. ovat asuneet järven välittömässä läheisyydessä ammentaen maise-
masta aineksia tuotantoonsa. Siksi Tuusula-Seura ry pitää tärkeänä, että näitä periaatteita kunnioi-
tettaisiin myös tulevaisuudessa, eikä puututtaisi järven ainutlaatuisiin maisemiin. 

2. Aikaisemmin on pidetty tärkeänä, että mitään saunoja, pukukoppeja, eikä muita rakennelmia saa 
tehdä järvelle, tai lähelle vesirajaa, joka muuttaisi maisemaa. Myös laiturien piti olla mahdollisimman 
huomaamattomia. Nyt on kuitenkin lähdetty täysin eri linjoille rakentamalla keskelle järveä Fjällbon 
kohdalle massiivinen katos, joka tarve on kyseenalainen ja joka näkyy järven päästä päähän. Venei-
den kiinnitykseen ja uimiseen olisi riittänyt pelkkä matala laituri. 

3. Nyt esitetyssä suunnitelmassa työntyy kauas rannasta aivan kohtuuttoman kokoinen kelluva laituri 
ja jopa keinotekoinen saari.  Molemmat hallitsevat maisemaa koko järven eteläpään osalta. Nykyi-
nen luonnonläheinen maisema kirkon rannasta muuttuu täysin. Myöskin avara talvinen maisema 
rikkoutuu. Aivan rantaan on suunniteltu useita erilaisia rakennuksia ja muita rakennelmia, jotka pitäisi 
siirtää kauemmas rannasta ja suojata puustolla tms. niin, että rantamaisema säilyy mahdollisimman 
ehyenä ja alkuperäisenä. 

4. Kelluva saari on tällä järvellä ehdottomasti vieras elementti ja se ja laituri molemmat vaativat raskaat 
betoniankkurit liejuiseen pohjaan sekä kiinnikkeet, jotta ne eivät jäiden lähtiessä vahingoitu. Silti ne 
tulevat vaatimaan jatkuvaa oikaisua ja korjausta vuosien myötä. 

5. Tuusulan järvi on uinnin kannalta varsin huono. Se on matala, vesi sameaa ja pohja pehmeää liejua. 
Kaislikko ja muut vesikasvit valtaavat jatkuvasti lisää alaa. Uintikausi on lyhyt ja sitä lyhentää vielä 
ajoittainen leväkukinto. Näitä muutamia päiviä varten ei järvelle pidä rakentaa näin massiivisia ra-
kenteita. Jos vielä tehdään uintipaikka laitureineen ja muine rakennelmineen Tuuskodon rantaan ja 
sieltä vielä kelluva silta venerantaan on koko alkuperäinen maisema tuhottu. Uintipaikat pitää kes-
kittää jo oleville uimapaikoille ja erityisesti lähellä olevalle Rusutjärvelle, jossa on jo valmiina tarvit-
tavat erinomaiset fasiliteetit. Myös ranta ja veden laatu ovat huomattavasti paremmat. Tai käyttää 
nämä varat maauimalan tekoon Hyrylään. Jos haluaa välttämättä uida Tuusulanjärvessä, on siihen 
hyvät mahdollisuudet Järvenpäässä, eikä uusia ole tarve tehdä. 

6.  Järvi sopii parhaiten veneilyyn, kalastukseen, rannoilla patikointiin ja oleskeluun, jolloin kaikki nämä 
rakenteet ovat turhia ja vain pilaavat alkuperäisen luonnonmaiseman. Huomaamattomat ja mahdol-
lisimman lähellä rantaa olevat venelaiturit ovat tarpeellisia ja niihin kannattaa panostaa. Grillaus ja 
auringonottopaikat voidaan tehdä kauemmas rannasta. 

7.  Järven rantoja on syytä raivata yhä lisääntyvän umpeen kasvamisen estämiseksi, koska se vain pa-
lauttaisi maisemat lähemmäs alkuperäistä. Samalla paranisivat näkymät näiltä kävelyreiteiltä jär-
velle. Kaikenlaisten ympäristöä muuttavien keinotekoisten rakenteiden tekoa pitäisi välttää. 

8. Kaiken kaikkiaan jos Fjällbon laiturin lisäksi toteutetaan Anttilanrannan esitetyt suunnitelmat, Tuus-
kodon uimaranta ja ponttoonisilta uimarannalta venerantaan merkitsee se koko järven eteläpään 
perinteisen kulttuurimaiseman häviämistä. Veneily, kalastus, pyöräily ja patikointi ovat lisääntyviä 
harrastuksia ja paljon tärkeämpiä kuin uinti ja osin vielä ympärivuotisia harrastuksia.  Niitä varten 
kannattaa panostaa, mutta on erittäin tärkeää, että se tehdään maisemaa, luontoa ja ympäristöä 
säästäen ja hyvin ympäristöön sulautuen, eikä niin rajulla tavalla, kuin näissä suunnitelmissa on esi-
tetty.  

 



Vastine: 

1. Tuusulanjärvi on perinteisesti ollut tuusulalaisille erityisen tärkeä, ei vähiten siitä ammennettujen 
kalansaaliiden kautta. Rannoilla on ollut saunoja ja laitureita, matonpesupaikkoja ja veneitä vene-
vajoineen. Laiduntava karja piti rantaviivaa avoimena. Mikä lopulta on perinteistä maisemaa? 
Rakntaminen ja elämä rannoilla ovat rakentaneet ja muokanneet nykyistå kulttuurimaisemaa jo 
vuosisatojen ajan, ja tätä samaa kulttuuriperintöä esillä ollut suunnitelma mainiosti tukee. Maise-
mat muuttuvat elämäntilanteiden ja vaihtuvien tarpeiden mukaan.  

2. Yksityinen rakentaminen rannan tuntumaan ei ole rinnastettavissa kehittämissuunnitelman mukai-
seen kokonaissuunnitteluun perustuvaan rakentamiseen. Suunnitelmassa esitetty rakentaminen on 
keskitetty tietylle, Tuusulanjärven mittakaavassa suppealle alueelle, jossa rakenteet ovat tarkoitettu 
yleiseen käyttöön. 

3. Laituri- ja rannoille toteutettavat muut rakenteet toteutetaan luonnonmukaisista materiaaleista. Kel-
luvat rakenteet eivät merkittävästi kohoa veden pinnasta, jolloin ne eivät myöskään häiritse maise-
massa. Laiturin rakentamistapa ja rakenteet laaditaan tarkemmassa toteutussuunnitelmassa.  

4. Pitkällä aikajanalla rantavyöhykkeet muuttuvat ja muuntautuvat. Rantaan mahdollisesti rakennetta-
vat rakennukset toteutetaan luonnonmukaisista rakennusmateriaaleista ja ne pyritään sopeutta-
maan maisemaan mahdollisimman hyvin.  

5. Tuusulan järvi on uinnin kannalta varsin huono ja juuri siksi veden varaan rakennetaan laituriraken-
teita, jolloin uimarit pääsevät pulahtamaan syvempään veteen, Tuusulanjärven äärellä voi nauttia 
myös uimatta.  

6. Veneily, kalastus ja rannoilla patikointi onnistuu hyvin laajalla alueella Tuusulanjärven ympäristössä. 
Toiveita ja tarpeita on monenlaisia, ja osa viihtyy myös rannoilla oleskellen.  

Tuusulan kunta on tehnyt lukuisia toimia rantojen umpeenkasvamisen estämiseksi. Luonnonmu-
kaisin ja perinteisin keino on laidunnus. Rannoille on toteutettu laitumia, joilla karja on laiduntanut 
ja siten avannut ja pitänyt avoimena maisemia järvelle. Pienimuotoinen ja hyvin suunnittelu ra-
kentaminen rajatulle ranta-alueelle sopii kulttuurimaisemaan. 
 
Perinteinen kulttuurimaisemaon osa asumisen ja rakentamisen maisemaa - kulttuurimaisema on 
pääosin ihmisen muokkaamaa.  Tuusulanjärven maisemasta löytyy myös luonnontilaisia alueita, 
mutta jo vuosisatojen ajan Tuusulanjärvi ympäristöineen on ollut ihmisen elinympäristöä. 

 

1.2 ELY-keskus 7.5.2021 

Lausunto Tuusulanjärven rantojen virkistyskäytön yleissuunnitelmasta ja Anttilan ti-
lakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelmasta 
 
Tuusulan kunta on pyytänyt Uudenmaan ELV-keskukselta lausuntoa Tuusulanjärven rantojen 
virkistyskäytön yleissuunnitelmasta ja Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittä-
missuunnitelmasta. 
 
Uudenmaan ELV-keskus toteaa, että suunnitelmissa on onnistuttu sovittamaan yhteen lisään-
tyvä virkistyskäyttö, arvokas kulttuuriympäristö ja merkittävät luontoarvot. 
 
Kulttuuriympäristön arvot on tunnistettu ja niitä hyödynnetään asianmukaisella tavalla. 
Tuusulanjärven ympäri osoitetuilla reiteillä ei lähtökohtaisesti ole negatiivisia vaikutuksia 
kulttuuriympäristöön, mutta ne on syytä toteuttaa suhteellisen kevyinä ja polkumaisina 
sekä hiekka-/ kivituhkapintaisina. 
 



Koko Tuusulanjärvi on arvokas lintualue ja arvokkaimmat osat kuuluvat Natura -ohjelmaan 
lintudirektiivin mukaisena SPA-alueena (Tuusulanjärven lintuvesi FI0100046). Suunnitelmissa 
esitettyjen toimenpide-ehdotusten suhteen Natura -vaikutusten arviointi tai sen tarve on 
tuotu vaihtelevasti esiin. Esimerkiksi Anttilan tilakeskuksen kehittämissuunnitelmassa Natura-
alueelle ja sen välittömään läheisyyteen on suunniteltu reittejä ja rakennelmia, joiden osalta 
vaikutukset Natura alueeseen tulee tarkemmin arvioida lupakäsittelyn yhteydessä. Natura 
alueella reittejä ei tule valaista. 
 
Tuusulanjärven eteläosan Natura -alueelle on yleissuunnitelmassa osoitettu kävelyreittejä lin-
tutornin alueelle. Reitit perustuvat vuonna 2019 tehtyihin tarkempiin suunnitelmiin. ELV-kes-
kus katsoo, että suunnitelmissa on huomioitu Tuusulanjärven eteläpään toimenpidesuunni-
telma (Enviro 2016) ja siinä esitetyt vaikutukset Natura -alueeseen. 
 
Kunnan vastine: 

Anttilan tilakeskuksen rannan kehittämissuunnitelma on visio tulevasta. Yksityiskohtaisim-
missa suunnitelmissa tullaan selvittämään tarkemmin myös reittien ja rakennelmien vaiku-
tuksia Natura-alueeseen. Natura-alueen reittejä ei ole suunniteltu valaistaviksi.   
 

1.3 Suomen luonnonsuojeluliitto Tuusulan yhdistys ry 6.5.2021 
 
Pidämme hyvänä, että Anttilanrantaa on valittu kehittää julkisena, kaikille avoimena, alueena eikä 
rantaa ole lähdetty yksityistämään. Uimarantaa on Tuusulan puolelle toivottu ja odotettu Tuusulan-
järven rannalle. Anttilanranta olisi uimarannalle tällä hetkellä järkevin paikka. Suunnitelma sellaise-
naan vaikuttaa kalliilta projektilta eikä yhdistyksemme näe järkevänä sen toteutusta kokonaisuu-
dessaan. Ottaen huomioon Tuusulanjärven ekologisen tilan ja sen, että loppukesää kohden sinile-
vän vuoksi järven käyttö uimiseen vähenee. Laiturin kokoa olisi hyvä harkita uudelleen. Laituri toki 
on hyvä ja sen voisikin tehdä niin, että altaalle tarkoitettu aukko olisi myös laituria ja laiturin päässä 
voisi olla auringonottoon ja oleskeluun tarkoitettu alue, jonne voisi kokoontua, vaikka uiminen ei 
enää olisi mahdollista. Katsomme, että puhdistetun veden pitäminen altaassa ja sen ylläpito on 
kunnalle kallista ja johtaa laiturikokonaisuuden yksityistämiseen yritykselle, jonka jälkeen se ei 
enää ole kaikille avoin alue. Luontopolkua suunniteltaessa tulee ottaa huomioon myös se, että 
luonnolle jää myös omaa rauhaa. Ihmisen ei ole aivan pakko päästä ihan joka paikkaan, vaan kais-
likkoa voi rauhoittaa myös lintujen pesimäalueiksi, mitä tietysti Natura-alue, jota koko ranta-alue 
on, vaatiikin. 

Aluetta kehitettäessä on huomioitava Tuusulan Anttilanrannan luontoselvitys (Liite 1) ja kartoituk-
sen aikana löytyneet luontoarvot tulee säilyttää. Venevalkamalle vievän polun varressa eteläpuo-
lella lähellä pellon reunaa on luonnontilainen lähteikkö, joka on vesilain mukaan säilytettävä kohde 
eikä sen valo- tai kosteusolosuhteita saa muuttaa. Venevalkamassa on myös viitasammakon kutu-
paikka. Viitasammakko on luontodirektiivin IV(a) laji, jonka lisääntymis- ja levähdyspaikkojen hävit-
täminen on kielletty.  

Ranta-alue on kokonaisuudessaan Tuusulanjärven Natura 2000-aluetta.  

Vastine: 

Kunta on jo vuosia vastaanottanut kuntalaisilta toivetta päästä näkemään ja kokemaan Tuusulan-
järveä nykyistä enemmän. Näissä toiveissa on mukana usein myös uimarannan/uimapaikan saami-
nen järven rannalle. Kuten lausunnossakin todetaan, Anttilan tilakeskuksen ranta on hyvä sijainti 
uimapaikalle ja rantaan sopivalle oheistoiminnalle. Suunnittelijoiden ideoima visio rannan virkistys-
käytön kehittämissuunnitelmaksi on pitkän aikavälin visio. Visioidessa on hyvä nähdä kauemmas 
tavoiteltavaan tulevaisuuteen. Millä aikavälillä ja miten muokkautuen rannan alue tulee kehitty-
mään, jää tulevaisuudessa päätettäväksi. Suunta ja tavoitteet kokonaisuudesta on hyvä pitää keski-
össä. 



Alueen suunnittelun yksi merkittävistä lähtökohdista on luonto ja maisema sekä se, että ihmisen 
vaikutus alueelle jäisi mahdollisimman vähäiseksi. Tästäkin syystä alueen toiminnot keskittyvät, jol-
loin osa lähiluonnosta voi paikoin jäädä lähes luonnontilaiseksi. Alueella tehtyjen luontoselvitysten 
johtopäätökset ja suositukset huomioidaan alueen suunnittelussa ja toteutuksessa.  

 

1.4 Ympäristökeskus 6.5.2021 

  
Anttilan alueen ja etelä- ja itäpuolen reitit: 
  
Reitistö ok, kunhan huomioidaan Natura-alue ja muut tärkeät luontokohteet linjauksissa.  
Halosenniemen alueelle ei tule rakentaa uusia polkuja. 

 
Vastine: 

Natura-alue ja muut tärkeät luontokohteet huomioidaan suunnittelussa. 

 

1.5 Kasvatus- ja sivistyslautakunta 29.4.2021 

Alueen suunnittelun taustaa 
Anttilan tilakeskuksen alue osallistui vuonna 2019 kansainväliseen Europan 15 - arkkitehtuurikilpai-
luun, jonka voitti portugalilaisen työryhmän ehdotus Anttila Farm Incubator, suunnittelijoinaan 
Joana Gil Ribeiro (PT) ja Rui Cunha (PT) ja Carolina Gil Ribeiro (PT). 

Tuusulan kaavoitus päätti kilpailutuomariston suosituksen mukaisesti antaa rannan virkistyskäytön 
suunnittelun kilpailussa toiseksi sijoittuneelle 60°North -ryhmälle, johon kuuluvat Natalia Vera Vi-
garay (ES), Emmanuel Laux (DE), Patxi Martín Domínguez (ES) ja Josep Garriga Tarrés (ES). 

Nyt nähtäville asetettava kehittämissuunnitelma ja siitä saatava palaute toimivat jatkosuunnittelun 
pohjana asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä virkistystoimintojen toteutukselle. Nähtä-
ville asetettava kehittämissuunnitelma ei ole toteutussuunnitelma, vaan visio tulevasta. 

Vuorovaikutuksen avulla saadaan kartoitettua asukkaiden, yritysten, kunnan eri toimialojen sekä 
muiden viranomaisten mielipiteet 

Saatavan palautteen pohjalta voidaan ratkaista, mitä osioita suunnitelmasta halutaan tai voidaan 
toteuttaa 

Mikäli yhtenäisiä reittiosuuksia halutaan toteuttaa nopeammin, voidaan ne toteuttaa  

ulkoilureittitoimituksella 

Suunnitelma toimii tausta-aineistona asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä toteutuk-
selle. 

 
Kehittämissuunnitelman sisältö tiivistettynä 

Kehittämissuunnitelmassa todetaan Anttilan tilakeskuksen tukeutuvan vahvasti Tuusulanjärveen. 
Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä palvelut ovat 
tulevaisuudessa asukkaiden, Sarvikalliolla ulkoilevien, järven pyörällä kiertävien sekä matkailijoi-
den käytössä. Suunnitelmassa esitetään alueelle monenlaisia oleskelulavoja tai -paikkoja, jotka 
muodostavat alueelle omia toiminnallisia saarekkeitaan, jotka yhdistyvät toisiinsa kattavan polku-
reitistön ja pitkospuureittien avulla. Keinotekoiselle niemelle osoitetaan mm. ravintolaa ja terassia, 
saunaa ja infopistettä. 

Suunnittelussa tuodaan esille Anttilan koetilan historiaa, hyödynnetään alueen maisemaelement-
tejä sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta jää mahdollisim-
man vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sulavasti. 



Virkistystoimintojen toteutus esitetään vaiheistettavan siten, että alueen kehittäminen ja aktivoimi-
nen lähtevät liikkeelle pienin askelin: syksyllä on tarkoitus rakentaa piknik- ja grillipaikka nykyisen 
kasvihuoneen ja rannan väliselle niitylle. Jatkossa rakentamista esitetään tehtävän yhteistyössä 
asukkaiden ja eri toimijoiden kanssa, jolla vahvistetaan yhteisön sitoutumista alueen kehittämiseen 
ja rakentamiseen. 

Suuri osa rannasta ja siellä jo olevasta reitistä sekä venepaikat ovat Paijalan osakaskunnan ja vesi-
osakaskunnan omistuksessa. Olemassa olevia venepaikkoja voidaan myöhemmin täydentää 
suunnitelmassa esitellyllä venelaiturilla. Nykyisen venevajan tilalle on esitetty venevajaa, jossa ve-
neitä voi kunnostaa, järjestää kursseja tai tavata muita veneilijöitä. Osakaskunnan alueella kulkeva 
rantareitti on osoitettu suunnitelmassa luonnonmukaiseksi jätettäväksi rannan suuntaiseksi käve-
lyreitiksi. 

Tämän nähtävilläoloaineiston liitteenä on myös suunnitelman pohjalta laadittu laituri- ja uimapaik-
kaselvitys, jossa arvioitiin niiden toteuttamismahdollisuuksia ja - kustannuksia. Selvityksen perus-
teella oleilu ja toiminnot veden äärellä voidaan toteuttaa monen tasoisina: kohteeseen voidaan 
tehdä pelkkä uimapaikka siivoamalla vesialue ja ranta sekä tasoittamalla pohjaa hieman. Sinne voi-
daan myös tehdä ruoppausten, kelluvan saaren ja laiturin päähän suunnitellun uima-altaan avulla 
tasokkaampi uimaranta. Laiturit voidaan toteuttaa myös osa kerrallaan ja niitä voidaan täydentää 
tarpeen mukaan myöhemminkin. 

Reittiyhteyksien parantaminen on keskeisessä roolissa alueen virkistystoimintojen kehittämisessä: 
alueelle osoitetaan erikseen reittejä pyöräilyyn, kävelyyn sekä luonnon kokemiseen: rantaan kul-
kevia reittejä lisätään siten, että järven eteläosan asuinalueet yhdistyvät alueelle Rantaniityntien 
kevyen liikenteen väylältä suunnitellun reitin ja Hankkijanojan yli rakennettavan uuden sillan 
kautta tilakeskukselle ja siitä edelleen Sarvikallion suuntaan. Pyöräilyreitti kulkee Anttilan tilakes-
kuksen tulevan 

asutusalueen läpi – kävelijöitä ja hidasta liikkumista varten on oma rantareittinsä, joka alueella on 
jo nyt olemassa Paijalan osakaskunnan mailla. Uudet reitit ja luontopolut suunnitellaan rakennetta-
van mahdollisimman luonnonmukaisista materiaaleista. 

 
Kasvatus- ja sivistyslautakunnan lausunto:  

• Kehittämissuunnitelma on kunnianhimoinen ja ajatus yksi kerrallaan toteutettavista koh-
teista konkretisoi suunnitelmaa   

• Kuntalaisten ja maanomistajien osallistaminen on tärkeää alueen kehittämisessä  

• Venepaikkoja kuntalaisille ja kyläyhteisön käyttöön on osoitettu suunnitelmassa, mikä on 
kannatettavaa  

• Yhteydet Tuusulanjärven länsipuolella parantuvat huomattavasti suunnitelmaa toteutetta-
essa ja on samalla osa Tuusulanjärven reitistön parannustyötä  

• Maaseutumainen lähestymistapa on loistava kaikessa suunnittelussa  

• On hienoa, että suunnitelmassa on otettu tavoitteeksi alueen ympärivuotinen käyttö  

• Näemme Anttilan tilakeskuksen rannan jatkossa hyvänä oppimisympäristönä.   

Kuntakehitykseltä lainattua ja muokattua: 

Kunnianhimoinen Anttilan rannan vai Anttilanrannan kehittämissuunnitelma tuo esille kehittämis-
alueen vahvan sitoutumisen Tuusulanjärveen ja alueen kulttuurihistoriaan. Rannan upeat maise-
mat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä palvelut ovat tulevaisuudessa asuk-
kaiden, ulkoilijoiden, järveä pyörällä kiertävien sekä alueella matkailevien käytössä. Suunnitel-
massa esitetään alueelle monenlaisia oleskelualueita, jotka yhdistyvät toisiinsa kattavan ja moni-
puolisen reitistön avulla. Alueelle osoitetaan paikat myös ravintolalle, saunalle ja infopisteelle. 



Suunnittelussa tuodaan esille Tusuulanjärven historiaa, hyödynnetään alueen erilaisia maisema-
elementtejä sekä vaalitaan luontoarvoja. 

Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta jää mahdollisimman vähäinen jalanjälki ja että 
rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sulavasti. Alueen vahvuutena tuodaan esille alueen maa-
seutumainen luonne ja maanviljelysmaisema. Avoimet peltomaiset kuuluvat tuusulalaiseen kult-
tuuriympäristöön. 

Toimintoja esitetään toteutettavaksi yksi kerrallaan. Jo alueelle toteutettu piknik- ja grillipaikka 
toimii alueen kehittämisen näyteikkunana. Alueen kehittäminen osallistaen kuntalaisia ja maan-
omistajia vahvistaa heidän sitoutumista projektiin ja lisää näin sen toteutumismahdollisuuksia. 
Uusien venepaikkojen osoittaminen kehittämisalueelle kuntalaisten ja kyläyhteisön käyttöön on 
asukkaille tarpeellinen lisäys alueen palveluihin. 

Kehittämissuunnitelmassa olevat uudet yhteydet Tuusulanjärven länsipuolen reitistön kehittä-
miseksi ja parantamiseksi kehittyvät hankkeen myötä. On hienoa, että suunnitelmassa tuodaan 
esiin alueen käyttö ympärivuotisesti. 

 
Vastine: 
Lausunnossa on hyvin tuotu esiin se, että työlle asetetut tavoitteet ovat melko onnistuneesti 
saatu jo nyt esillä olevaan kehittämissuunnitelmaan. Lisäksi lausunnossa kannatettiin ainakin ve-
nepaikkojen osoittamista alueelle, Tuusulanjärven reitistön paranemista sekä sitä, että rannan 
ympärivuotinen käyttö voi muun ohella toimia myös hyvänä oppimisympäristönä. Alueen suun-
nittelussa ja kehittämisessä kuullaan laajasti kuntalaisia sekä pyritään huomioimaan eri käyttäjä-
ryhmien, myös maanomistajien, erityistarpeita.  
 

 
1.6 Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta 29.4.2021 

Alueen suunnittelun taustaa 
Anttilan tilakeskuksen alue osallistui vuonna 2019 kansainväliseen Europan 15 - arkkitehtuurikilpai-
luun, jonka voitti portugalilaisen työryhmän ehdotus Anttila Farm Incubator, suunnittelijoinaan 
Joana Gil Ribeiro (PT) ja Rui Cunha (PT) ja Carolina Gil Ribeiro (PT). 
 
Tuusulan kaavoitus päätti kilpailutuomariston suosituksen mukaisesti antaa rannan virkistyskäytön 
suunnittelun kilpailussa toiseksi sijoittuneelle 60°North -ryhmälle, johon kuuluvat Natalia Vera Vi-
garay (ES), Emmanuel Laux (DE), Patxi Martín Domínguez (ES) ja Josep Garriga Tarrés (ES). 
 
Nyt nähtäville asetettava kehittämissuunnitelma ja siitä saatava palaute toimivat jatkosuunnittelun 
pohjana asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä virkistystoimintojen toteutukselle. Nähtä-
ville asetettava kehittämissuunnitelma ei ole toteutussuunnitelma, vaan visio tulevasta. 

 
• Vuorovaikutuksen avulla saadaan kartoitettua asukkaiden, yritysten, kunnan eri toimialojen 

sekä muiden viranomaisten mielipiteet 

• Saatavan palautteen pohjalta voidaan ratkaista, mitä osioita suunnitelmasta halutaan tai voi-
daan toteuttaa 

• Mikäli yhtenäisiä reittiosuuksia halutaan toteuttaa nopeammin, voidaan ne toteuttaa ulkoilu-
reittitoimituksella 

• Suunnitelma toimii tausta- aineistona asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä to-
teutukselle.  

 

 

 



 
Kehittämissuunnitelman sisältö tiivistettynä 
 
Kehittämissuunnitelmassa todetaan Anttilan tilakeskuksen tukeutuvan vahvasti Tuusulanjärveen. 
Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä palvelut ovat tule-
vaisuudessa asukkaiden, Sarvikalliolla ulkoilevien, järven pyörällä kiertävien sekä matkailijoiden käy-
tössä. Suunnitelmassa esitetään alueelle monenlaisia oleskelulavoja tai - paikkoja, jotka muodosta-
vat alueelle omia toiminnallisia saarekkeitaan, jotka yhdistyvät toisiinsa kattavan polkureitistön ja pit-
kospuureittien avulla. Keinotekoiselle niemelle osoitetaan mm. ravintolaa ja terassia, saunaa ja info-
pistettä. 
 
Suunnittelussa tuodaan esille Anttilan koetilan historiaa, hyödynnetään alueen maisemaelementtejä 
sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta jää mahdollisimman 
vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sulavasti.  
 
Virkistystoimintojen toteutus esitetään vaiheistettavan siten, että alueen kehittäminen ja aktivoimine  
lähtevät liikkeelle pienin askelin: syksyllä on tarkoitus rakentaa piknik- ja grillipaikka nykyisen kasvi-
huoneen ja rannan väliselle niitylle. Jatkossa rakentamista esitetään tehtävän yhteistyössä asukkai-
den ja eri toimijoiden kanssa, jolla vahvistetaan yhteisön sitoutumista alueen kehittämiseen ja raken-
tamiseen. 
 
Suuri osa rannasta ja siellä jo olevasta reitistä sekä venepaikat ovat Paijalan osakaskunnan ja vesi-
osakaskunnan omistuksessa. Olemassa olevia venepaikkoja voidaan myöhemmin täydentää suunni
telmassa esitellyllä venelaiturilla. Nykyisen venevajan tilalle on esitetty venevajaa, jossa veneitä voi 
kunnostaa, järjestää kursseja tai tavata muita veneilijöitä. Osakaskunnan alueella kulkeva rantareitti 
on osoitettu suunnitelmassa luonnonmukaiseksi jätettäväksi rannan suuntaiseksi kävelyreitiksi. 
 
Tämän nähtävilläoloaineiston liitteenä on myös suunnitelman pohjalta laadittu laituri- ja uimapaikka-
selvitys, jossa arvioitiin niiden toteuttamismahdollisuuksia ja - kustannuksia. Selvityksen perusteella 
oleilu ja toiminnot veden äärellä voidaan toteuttaa monen tasoisina: kohteeseen voidaan tehdä 
pelkkä uimapaikka siivoamalla vesialue ja ranta sekä tasoittamalla pohjaa hieman. Sinne voidaan 
myös tehdä ruoppausten, kelluvan saaren ja laiturin päähän suunnitellun uima- altaan avulla tasok-
kaampi uimaranta. Laiturit voidaan toteuttaa myös osa kerrallaan ja niitä voidaan täydentää tarpeen 
mukaan myöhemminkin. 
 
Reittiyhteyksien parantaminen on keskeisessä roolissa alueen virkistystoimintojen kehittämisessä: 
alueelle osoitetaan erikseen reittejä pyöräilyyn, kävelyyn sekä luonnon kokemiseen: rantaan kulkevi  
reittejä lisätään siten, että järven eteläosan asuinalueet yhdistyvät alueelle Rantaniityntien kevyen 
liikenteen väylältä suunnitellun reitin ja Hankkijanojan yli rakennettavan uuden sillan kautta tilakes-
kukselle ja siitä edelleen Sarvikallion suuntaan. Pyöräilyreitti kulkee Anttilan tilakeskuksen tulevan 
asutusalueen läpi – kävelijöitä ja hidasta liikkumista varten on oma rantareittinsä, joka alueella on jo 
nyt olemassa Paijalan osakaskunnan mailla. Uudet reitit ja luontopolut suunnitellaan rakennettavan 
mahdollisimman luonnonmukaisista materiaaleista.  
 
Kulttuuri- ja vapaa- aikalautakunnan lausunto: 
 
Anttilan rannan kehittämissuunnitelma tuo esille kehittämisalueen vahvan yhteyden Tuusulanjärvee  
ja alueen kulttuurihistoriaan. Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luonto-
polut sekä palvelut ovat tulevaisuudessa asukkaiden, ulkoilijoiden, järveä pyörällä kiertävien sekä 
alueella matkailevien vierailijoiden käytössä. Suunnitelmassa esitetään alueelle monenlaisia oleske-
lualueita, jotka yhdistyvät toisiinsa kattavan ja monipuolisen reitistön avulla. Alueelle osoitetaan pai-
kat myös palvelutoiminnalle, kuten ravintolalle, saunalle ja infopisteelle.  
 

 



 
Suunnittelussa tuodaan esille Tuusulanjärven historiaa, hyödynnetään alueen erilaisia maisema-
elementtejä sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta jää mah-
dollisimman vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sulavasti. Alueen 
vahvuutena tuodaan esille sen maaseutumainen luonne ja maanviljelysmaisema. Avoimet pelto-
maisemat kuuluvat tuusulalaiseen kulttuuriympäristöön. Anttilan ranta on oiva oppimisympäristö 
lapsille. 
  
Toimintoja esitetään toteutettavaksi yksi kerrallaan, kokonaissuunnitelman pohjalta. Grilli- ja pik-
nik- paikan rakentaminen käynnisti viime vuonna pitkäjänteisen alueen kehittämistyön. Uusien ve-
nepaikkojen ja laitureiden osoittaminen  
kehittämisalueelle kuntalaisten ja kyläyhteisön käyttöön parantaa järven saavutettavuutta.  
 
Kehittämissuunnitelmassa olevat uudet yhteydet Tuusulanjärven länsipuolen reitistön kehittä-
miseksi ja parantamiseksi kehittyvät hankkeen myötä. On hienoa, että suunnitelmassa tuodaan 
esiin alueen käyttöä ympärivuotisesti. 
  
Suunnitelma tuo valtavasti ulkoilun, liikkumisen ja järven virkistyskäytön mahdollisuuksia Tuusu-
lanjärvelle ja kuntaan. Kehittämiskohteiden toteutuksessa on otettava huomioon matkailun tar-
peita ja paikallisten asukkaiden toiveita alueen kehittämiseksi. Mahdollisimman laaja sitoutuminen 
hankkeeseen lisää yksittäisten kohteiden toteuttamismahdollisuuksia ja yhteisön sitoutumista alu-
een pitkäjänteiseen kehittämiseen.  
 

         Vastine: 
Lausunnossa todetaan, että suunnitelmassa tuodaan esille Tuusulanjärven historiaa, hyödynne-
tään alueen erilaisia maisemaelementtejä sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, 
että rakentamisesta jää mahdollisimman vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympä-
ristöönsä sulavasti. Lisäksi lausunnossa pidettiin hyvänä, että alueelle esitetään muun ohella alu-
eita myös palvelutoiminnalle. Lausunnossa edelleen todetaan, että suunnitelma tuo valtavasti ul-
koilun, liikkumisen ja järven virkistyskäytön mahdollisuuksia Tuusulanjärvelle ja kuntaan. Kehittä-
miskohteiden toteutuksessa tullaan ottamaan huomioon myös matkailun tarpeita ja myös jatkossa 
osallistetaan kuntalaisia sekä otetaan kuntalaisten sekä paikallisten asukkaiden toiveita huomioon 
alueen kehittämiseksi. 

 
1.7 Paijalan Metsänkävijät ry 29.4.2021 

Paijalan Metsänkävijät ry:n lausunto Tuusulanjärven rantojen virkistyskäytön yleissuunnitelmasta 
2021 

5.1.2 Sarvikallio – Vuorela & pohjoiseen 

Kapealla metsäalueella elää muun muassa kaurispopulaatio, joka koostuu pääosin Anttilanrannan 
rakentumisen tieltä siirtyneestä kannasta. Alueen linnustolle haitallisten vieraspetolajien pinta-
pyynti koirien avulla kävisi käytännössä mahdottomaksi. Suurin osa vuotuisesta vieraspetosaaliista 
saadaan pintapyyntinä joko pysäyttävällä koiralla tai kyttäämällä. Loukkupyynnin tuoma osuus 
saaliista on pieni. Paikoitusalueita ulkoilureitteineen ei ole tarkoituksenmukaista perustaa jo ennes-
tään ahtaalle, pienelle metsäkaistaleelle. 

5.1.3 Tuusulanjärvi -  Rusutjärvi  

Hyvinkin luonnontilaiseen varsin hiljaiseen metsään ei ole syytä ohjata pienelle alueelle lisää ih-
mismassoja, jotka autoilemalla saapuvat ulkoilemaan esitetylle alueelle.   



Jokamiehenoikeuden turvin on mahdollista jo nyt nauttia luonnosta ja sen antimista. 

Yhtenäinen metsäalue tulee säilyttää metsänä jossa tuusulalaiset voivat omatoimisesti nauttia ul-
koilusta. 

Maastopyöräilyyn ja vastaaviin harrastuksiin olisi luotava kunnon olosuhteet esimerkiksi entiselle 
varuskunta-alueelle, jolta löytyy osin jo olemassa olevia polkuja eikä maasto vaadi sepelöityjä reit-
tejä pohjatöineen samalla tavoin kuin esitetyissä hahmotelmissa. 

5.1.1 Lassila – Lammaskallio 

Reitti halkaisisi yhden Etelä-Tuusulan hienoimmista peltoaukeista ja toteutus vaatisi varsin mittavia 
maanrakennustöitä, jotka vahingoittaisivat sekä alueen eläimistöä että kasvillisuutta. 

Mielestämme panostukset ulkoiluun ja liikuntaan pitäisi kohdentaa ympärivuotisten puitteiden pa-
rantamiseen luontoa säästäen eikä metsiä ja peltoja rakentaen.  

        Vastine:  

Huomioidaan mahdollisuuksien mukaan jatkosuunnittelussa. 

 

1.8       HSL 1.4.2021 

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma  
Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymällä ei ole lausuttavaa Anttilan tilakeskuksen rannan virkistys-
käytön kehittämissuunnitelmasta  
Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymä (HSL) 

 

1.9 Ikäihmisten neuvosto 6.5.2021 

 Perustelut 

Tuusulan kunnan kasvu ja ympäristö/kaavoitus pyytää lausuntopyynnössään 24.3.2021 Ikäihmisten 
neuvoston lausuntoa Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelmasta. Lau-
sunto pyydetään toimittamaan viimeistään 6.5.2020 klo 16.00.Anttilan tilakeskuksen rannan virkis-
tyskäytön kehittämisestä on laadittu visio, joka on pohjana asemakaavoitukselle, puistosuunnitel-
malle sekä virkistystoimintojen toteutukselle. Työn painopisteeksi on otettu venepaikkojen ja uu-
sien ranta- aktiviteettien kehittäminen maisema- ja luontoarvoja vaalien. 

 

Kehittämissuunnitelman sisältö tiivistettynä 

Kehittämissuunnitelmassa todetaan Anttilan tilakeskuksen tukeutuvan vahvasti Tuusulanjärveen. 
Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä palvelut ovat tu-
levaisuudessa asukkaiden, Sarvikalliolla ulkoilevien, järven pyörällä kiertävien sekä matkailijoiden 
käytössä. 

Suunnitelmassa esitetään alueelle monenlaisia oleskelulavoja tai - paikkoja, jotka muodostavat 
alueelle omia toiminnallisia saarekkeitaan, jotka yhdistyvät toisiinsa kattavan polkureitistön ja pit-
kospuureittien avulla. Keinotekoiselle niemelle osoitetaan mm. ravintolaa ja terassia, saunaa ja info-
pistettä. 

Suunnittelussa tuodaan esille Anttilan koetilan historiaa, hyödynnetään alueen maisemaelement-
tejä sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, 



että rakentamisesta jää mahdollisimman vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäris-
töönsä sulavasti. 

Virkistystoimintojen toteutus esitetään vaiheistettavan siten, että alueen kehittäminen ja aktivoimi-
nen lähtevät liikkeelle pienin askelin: syksyllä on 

tarkoitus rakentaa piknik- ja grillipaikka nykyisen kasvihuoneen ja rannan väliselle niitylle. Jatkossa 
rakentamista esitetään tehtävän yhteistyössä asukkaiden ja eri toimijoiden kanssa, jolla vahviste-
taan yhteisön sitoutumista alueen kehittämiseen ja rakentamiseen. 

Suuri osa rannasta ja siellä jo olevasta reitistä sekä venepaikat ovat Paijalan osakaskunnan ja vesi-
osakaskunnan omistuksessa. Olemassa olevia venepaikkoja  

voidaan myöhemmin täydentää suunnitelmassa esitellyllä venelaiturilla. Nykyisen venevajan tilalle 
on esitetty venevajaa, jossa veneitä voi kunnostaa, järjestää kursseja tai tavata muita veneilijöitä. 
Osakaskunnan alueella kulkeva rantareitti on osoitettu suunnitelmassa luonnonmukaiseksi jätettä-
väksi rannan suuntaiseksi kävelyreitiksi. 

Tämän nähtävillä oloaineiston liitteenä on myös suunnitelman pohjalta laadittu laituri- ja ui-
mapaikkaselvitys, jossa arvioitiin niiden toteuttamismahdollisuuksia ja - kustannuksia. Selvi-
tyksen perusteella oleilu ja toiminnot veden äärellä voidaan toteuttaa monen tasoisina: koh-
teeseen voidaan tehdä pelkkä uimapaikka siivoamalla vesialue ja ranta sekä tasoittamalla 
pohjaa hieman. Sinne voidaan myös tehdä ruoppausten, kelluvan saaren ja laiturin päähän 
suunnitellun uima- altaan avulla tasokkaampi uimaranta. Laiturit voidaan toteuttaa myös osa 
kerrallaan ja niitä voidaan täydentää tarpeen mukaan myöhemminkin. 

Reittiyhteyksien parantaminen on keskeisessä roolissa alueen virkistystoimintojen kehittämi-
sessä: alueelle osoitetaan erikseen reittejä pyöräilyyn, kävelyyn sekä luonnon kokemiseen: 
rantaan kulkevia reittejä lisätään siten, että järven eteläosan asuinalueet yhdistyvät alueelle 
Rantaniityntien kevyen liikenteen väylältä suunnitellun reitin ja Hankkijanojan yli rakennetta-
van uuden sillan kautta tilakeskukselle ja siitä edelleen Sarvikallion suuntaan. Pyöräilyreitti 
kulkee Anttilan tilakeskuksen tulevan asutusalueen läpi – kävelijöitä ja hidasta liikkumista 
varten on oma rantareittinsä, joka alueella on jo nyt olemassa Paijalan osakaskunnan mailla. 
Uudet reitit ja luontopolut suunnitellaan rakennettavan mahdollisimman luonnonmukaisista 
materiaaleista. 

 

Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma, Ikäihmisten neuvoston lausunto 

Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on kunnianhimoinen suunnitelma, 
jossa kuntalaisten ja maanomistajien osallistuminen suunnitteluun on tärkeää. Ikäihmisten 
neuvoston mielestä alueen kehittäminen niin, että se toimisi yhteisenä olohuoneena asukkai-
den käyttöön on kannatettava ajatus. On myös hyvä asia, että toimintoja esitetään toteutetta-
vaksi yksi  kerrallaan. 

Suunnitelma tarjoaa erilaisia toimintoja erilaisille kohderyhmille ympäri vuoden, mikä osal-
taan lisää alueen virkistyskäytön mahdollisuuksia ja tarjoaa mahdollisuuksia asukkaiden hy-
vinvoinnin edistämiselle. 

Suunnittelussa on huomioitu alueella jo olemassa olevat paikat, maaseutumaisuus ja luonto-
arvojen vaaliminen. Huomioitavaa on myös, että reittiyhteyksien parantaminen on keskeistä 
virkistyskäytön lisäämisessä.   

On tärkeää, että Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma ja Tuusulanjärven 
rantojen virkistyskäytön yleissuunnitelma nivoutuvat toisiinsa yhteneväiseksi kokonaisuu-
deksi 

Ikäihmisten neuvosto päättää antaa asiaselostuksen mukaisen lausunnon  



Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelmasta.  

_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _  

Puheenjohtajan avattua keskustelun jäsenet Mäkinen ja Hyökki esittivät lisäystä lausun-
toon. Anttilan rannan pyöräilyreitin sijaintiin kannattaa kiinnittää huomiota ja nostaa ylem-
mäs. Tällöin saadaan ranta- alue pidettyä vapaa- ajankäytössä ja vältytään pyöräilijoiden, 
kävelijöiden ja veneilijöiden yhteentörmäyksiltä.  

Myös jäsen Petäjäniemi ehdotti seuraavat asiat lisättäväksi lausuntoon.  

Ikäihmisten neuvosto painottaa, että esteettömyys on ikäihmisten näkökulmasta tarpeen 
huomioida kaikessa suunnittelussa. Anttilan aluen kohdalla esteettömyyttä ei ole erityi-
sesti painotettu.  Pitkospuiden ja polkujen kevyt perustaminen voi helposti johtaa siihen, 
etteivät polut ole esteettömiä eli esim. pyörätuolilla ja rollaattorilla helposti kuljettavia. Ai-
nakin osa reiteistä pitäisi toteuttaa esteettöminä, erityisesti rantaan pääsy. 

Myös rakennusten kevyt paviljonkimaisuus mietityttää. Se ei välttämättä johda esteettö-
myyteen.  Myös turvallisuuteen olisi hyvä panostaa, esim. laiturien ja terassien kaiteisiin. 
Terassit järvimaisemineen ovat hyvä toteuttaa. Näin ikäihmisetkin pääsevät järven ääreen 
helposti. 

Asukkaiden osallistamisen osalta on Anttilan asukkaiden lisäksi erikseen huomioitava 
ikäihmiset, koska tarkoitus on tehdä julkista tilaa kaikkien käyttöön. Alueen toteuttaminen 
osissa voi olla hyväksi, sillä matkan varrella voi nousta esiin uusia tarpeita ja asioita, jotka 
voidaan ottaa huomioon aluetta rakennettaessa. Neuvosto hyväksyi ehdotetut lisäykset 
yksimielisesti.  

 

Vastine: 

Lausunnossa nostetaan esiin tarve asukkaiden osallistamisen osalta ottaa huomioon myös 
ikäihmiset, koska tarkoitus on tehdä julkista tilaa kaikkien käyttöön. Lausunnossa todetaan 
lisäksi, että suunnitelma lisää alueen ympärivuotisen virkistyskäytön mahdollisuuksia ja 
tarjoaa mahdollisuuksia asukkaiden hyvinvoinnin edistämiselle. Vaikka esteettömyyttä ei 
erikseen suunnitelmassa ole painotettu, esteettömyys on yksi kehittämissuunnitelman ta-
voitteista. Pitkospuiden rakentaminen tehdään kevyillä rakenteilla, jolloin rakentamisen 
vaikutus alueen maaperään ja kasvillisuuteen jää mahdollisimman pieneksi. Merkittävä osa 
reiteistä tullaan tekemään esteettömiksi.  Myös muussa alueen toteutuksessa, kuten ra-
kentamisessa, huomioidaan esteettömyyden vaatimuksia. Rantaan osoitettu rannan suun-
tainen reitti on tarkoitettu ainoastaan kävelijöille ja muille hitaammin liikkuville.  

 
  

1.10 Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta 6.5.2021 

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämisestä on laadittu visio, joka on pohjana 
asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä virkistystoimintojen toteutukselle. Työn paino-
pisteeksi on otettu venepaikkojen ja uusien ranta- aktiviteettien kehittäminen maisema-ja luon-
toarvoja vaalien.  

Kehittämissuunnitelman sisältö tiivistettynä  

Kehittämissuunnitelmassa todetaan Anttilan tilakeskuksen tukeutuvan vahvasti Tuusulanjär-
veen. Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä palvelut 
ovat tulevaisuudessa asukkaiden, Sarvikalliolla 



ulkoilevien, järven pyörällä kiertävien sekä matkailijoiden käytössä. Suunnitelmassa esitetään alu-
eelle monenlaisia oleskelulavoja tai -paikkoja, jotka muodostavat alueelle omia toiminnallisia saa-
rekkeitaan, jotka yhdistyvät toisiinsa kattavan polkureitistön ja pitkospuureittien avulla. Keinotekoi-
selle niemelle osoitetaan mm. ravintolaa ja terassia, saunaa ja infopistettä. 

Suunnittelussa tuodaan esille Anttilan koetilan historiaa, hyödynnetään alueen maisemaelement-
tejä sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta jää mahdollisim-
man vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sulavasti.  

Virkistystoimintojen toteutus esitetään vaiheistettavan siten, että alueen kehittäminen ja aktivoimi-
nen lähtevät liikkeelle pienin askelin: syksyllä on tarkoitus rakentaa piknik- ja grillipaikka nykyisen 
kasvihuoneen ja rannan väliselle niitylle. Jatkossa rakentamista esitetään tehtävän yhteistyössä 
asukkaiden ja eri toimijoiden kanssa, jolla vahvistetaan yhteisön sitoutumista alueen kehittämiseen 
ja rakentamiseen. 

Suuri osa rannasta ja siellä jo olevasta reitistä sekä venepaikat ovat Paijalan osakaskunnan ja vesi-
osakaskunnan omistuksessa. Olemassa olevia venepaikkoja voidaan myöhemmin täydentää suun-
nitelmassa esitellyllä venelaiturilla. Nykyisen venevajan tilalle on esitetty venevajaa, jossa veneitä 
voi kunnostaa, 

järjestää kursseja tai tavata muita veneilijöitä. Osakaskunnan alueella kulkeva rantareitti on osoi-
tettu suunnitelmassa luonnonmukaiseksi jätettäväksi rannan suuntaiseksi kävelyreitiksi. 

Tämän nähtävillä oloaineiston liitteenä on myös suunnitelman pohjalta laadittu laituri- ja uimapaik-
kaselvitys, jossa arvioitiin niiden toteuttamismahdollisuuksia ja - kustannuksia. Selvityksen perus-
teella oleilu ja toiminnot veden äärellä voidaan toteuttaa monen tasoisina: kohteeseen voidaan 
tehdä pelkkä uimapaikka  

siivoamalla vesialue ja ranta sekä tasoittamalla pohjaa hieman. Sinne voidaan myös tehdä ruop-
pausten, kelluvan saaren ja laiturin päähän suunnitellun uima-altaan avulla tasokkaampi uima-
ranta. Laiturit voidaan toteuttaa myös osa kerrallaan ja niitä voidaan täydentää tarpeen mukaan 
myöhemminkin. 

Reittiyhteyksien parantaminen on keskeisessä roolissa alueen virkistystoimintojen kehittämisessä: 
alueelle osoitetaan erikseen reittejä pyöräilyyn, kävelyyn sekä luonnon kokemiseen: rantaan kul-
kevia reittejä lisätään siten, että järven eteläosan asuinalueet yhdistyvät alueelle Rantaniityntien 
kevyen liikenteen väylältä suunnitellun reitin ja Hankkijanojan yli rakennettavan uuden sillan kautta 
tilakeskukselle ja siitä edelleen Sarvikallion suuntaan. Pyöräilyreitti kulkee Anttilan tilakeskuksen 
tulevan asutusalueen läpi – kävelijöitä ja hidasta liikkumista varten on oma rantareittinsä, joka alu-
eella on jo nyt olemassa Paijalan osakaskunnan mailla. Uudet reitit ja luontopolut suunnitellaan 
rakennettavan mahdollisimman luonnonmukaisista materiaaleista. 

Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma, Hyvinvoinnin ja  

terveyden edistämisen lautakunnan lausunto 

Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on kunnianhimoinen suunnitelma, jossa 
kuntalaisten ja maanomistajien osallistuminen suunnitteluun on tärkeää. Lautakunta esittää, että 
alueen suunnittelussa ja kehittämisessä painotettaisiin asukasvuorovaikutusta ja yhteiskehittä-
mistä. Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan mielestä alueen kehittäminen niin, että 
se toimisi yhteisenä ulko-olohuoneena asukkaiden käyttöön, on kannatettava ajatus. 

 On myös hyvä asia, että toimintoja esitetään toteutettavaksi yksi kerrallaan. Suunnitelma tarjoaa 
erilaisia toimintoja erilaisille kohderyhmille ympäri vuoden, mikä osaltaan lisää alueen virkistyskäy-
tön mahdollisuuksia ja tarjoaa mahdollisuuksia asukkaiden hyvinvoinnin edistämiselle. 



Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta pyytää tarkentamaan selvityksessä esitellyn 
alueen kokoa ja arvioimaan edelleen rannan alueelle, 
järven puolelle suunniteltujen rakenteiden tarpeellisuutta. Rakentaminen alueella ja sen läheisyy-
dessä on suunniteltava siten, ettei luonto- ja virkistysarvot sekä alueen ainutlaatuinen luonto vaa-
rannu. 
Suunnittelussa on huomioitu alueella jo olemassa olevat paikat, maaseutumaisuus ja luontoarvo-
jen vaaliminen. Huomioitavaa on myös, että reittiyhteyksien parantaminen on keskeistä virkistys-
käytön lisäämisessä. On tärkeää, että Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma ja Tuu-
sulanjärven rantojen virkistyskäytön yleissuunnitelma nivoutuvat toisiinsa yhteneväiseksi kokonai-
suudeksi. 
 
Vastine: 
Alueen suunnittelussa ja kehittämisessä kuullaan laajasti kuntalaisia sekä pyritään huomi-
oimaan eri käyttäjäryhmien erityistarpeita. Rannan toiminnoille osoitettu alue voi näyttäy-
tyä melko pienenä mutta rakentamista/rakenteita alueella on toiminnallisesti sopivasti. 
Alueen tiiviyteen vaikuttaa niin maastomuodot kuin alueen maanomistus. Kun alue on tii-
vis, saadaan kaikki toiminta sijoitettua tietylle alueelle, jolloin alueen luonnolle jää tilaa. 
Anttilan tilakeskuksen asemakaavoituksen myötä alueelle muodostuu myös puisto ja vi-
heralueita, jotka laajentavat alueen viher- ja virkistysalueiden määrää. 
Alueen kehittämisen keskiössä on yhteisöllisyys ja yhdessä tekeminen. Aluetta kehitetään 
suunnitelmien pohjalta yhdessä kuntalaisten ja eri toimijoiden kanssa. Lausunto huomioi-
daan mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 

 
1.11. Vammaisneuvosto 20.5.2021 

 
Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämisestä on laadittu visio, joka on poh-
jana asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä virkistystoimintojen toteutukselle. 
Työn painopisteeksi on otettu venepaikkojen ja uusien ranta-aktiviteettien kehittäminen 
maisema- ja luontoarvoja vaalien.  

 
Kehittämissuunnitelman sisältö tiivistettynä  
Kehittämissuunnitelmassa todetaan Anttilan tilakeskuksen tukeutuvan vahvasti Tuusulan-
järveen. Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä 
palvelut ovat tulevaisuudessa asukkaiden, Sarvikalliolla ulkoilevien, järven pyörällä kiertä-
vien sekä matkailijoiden käytössä. Suunnitelmassa  esitetään alueelle monenlaisia oleske-
lulavoja tai -paikkoja, jotka muodostavat alueelle omia toiminnallisia saarekkeitaan, jotka 
yhdistyvät toisiinsa kattavan polkureitistön ja pitkospuureittien avulla. 
 
Keinotekoiselle niemelle osoitetaan mm. ravintolaa ja terassia,saunaa ja infopistettä. Suun-
nittelussa tuodaan esille Anttilan koetilan historiaa, hyödynnetään alueen maisemaele-
menttejä sekä vaalitaan luontoarvoja. Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta jää 
mahdollisimman vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sula-
vasti.   
 
Virkistystoimintojen toteutus esitetään vaiheistettavan siten,että alueen kehittäminen ja ak-
tivoiminen lähtevät liikkeelle pienin askelin: syksyllä on tarkoitus rakentaa piknik-ja grilli-
paikka nykyisen kasvihuoneen ja rannan väliselle niitylle. Jatkossa rakentamista  esitetään 
tehtävän yhteistyössä asukkaiden ja eri toimijoiden kanssa, jolla vahvistetaan yhteisön si-
toutumista alueen kehittämiseen ja rakentamiseen. 
 



Suuri osa rannasta ja siellä jo olevasta reitistä sekä venepaikat ovat Paijalan osakaskunnan 
ja vesiosakaskunnan omistuksessa. Olemassa olevia venepaikkoja voidaan myöhemmin 
täydentää suunnitelmassa esitellyllä venelaiturilla. Nykyisen venevajan tilalle on esitetty 
venevajaa, jossa veneitä voi kunnostaa,järjestää kursseja tai tavata muita veneilijöitä. Osa-
kaskunnan alueella kulkeva rantareitti on osoitettu suunnitelmassa luonnonmukaiseksi jä-
tettäväksi rannan suuntaiseksi kävelyreitiksi.  
 
Tämän nähtävillä oloaineiston liitteenä on myös suunnitelman pohjalta laadittu laituri- ja 
uimapaikkaselvitys,jossa arvioitiin niiden toteuttamismahdollisuuksia ja - kustannuksia. Sel-
vityksen perusteella oleilu ja toiminnot veden äärellä voidaan toteuttaa monen tasoisina: 
kohteeseen voidaan tehdä pelkkä uimapaikka siivoamalla vesialue ja ranta sekä tasoitta-
malla pohjaa hieman. Sinne voidaan myös tehdä ruoppausten,kelluvan saaren ja laiturin 
päähän suunnitellun uima-altaan avulla tasokkaampi uimaranta. Laiturit voidaan toteuttaa 
myös osa kerrallaan ja niitä voidaan täydentää tarpeen mukaan myöhemminkin. 
 
Reittiyhteyksien parantaminen on keskeisessä roolissa alueen virkistystoimintojen kehittä-
misessä: alueelle osoitetaan erikseen reittejä pyöräilyyn, kävelyyn sekä luonnon kokemi-
seen: rantaan kulkevia reittejä lisätään siten, että järven eteläosan asuinalueet yhdistyvät 
alueelle  Rantaniityntien kevyen liikenteen väylältä suunnitellun reitin ja Hankkijanojan yli 
rakennettavan uuden sillan kautta tilakeskukselle ja siitä edelleen Sarvikallion suuntaan. 
Pyöräilyreitti kulkee Anttilan tilakeskuksen tulevan asutusalueen läpi – kävelijöitä ja hidasta 
liikkumista varten on oma rantareittinsä, joka alueella on jo nyt olemassa Paijalan osakas-
kunnan mailla. Uudet reitit ja luontopolut suunnitellaan rakennettavan mahdollisimman 
luonnonmukaisista materiaaleista. 

 
Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma, Vammaisneuvoston lausunto 
 
Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on visio, jossa kuntalaisten ja maan-
omistajien osallistuminen suunnitteluun on tärkeää. Vammaisneuvoston mielestä alueen 
kehittäminen niin, että se toimisi yhteisenä olohuoneena asukkaiden käyttöön on kannatet-
tava ajatus. Asukkaiden osallistamisen osalta on Anttilan asukkaiden lisäksi huomioitava 
ikäihmiset ja vammaiset henkilöt, jotta virkistykseen suunnitellut tilat ja paikat olisivat kaik-
kien käytettävissä. On myös hyvä asia, että toimintoja esitetään toteutettavaksi osissa, sillä 
matkan varrella voi nousta esiin uusia tarpeita ja asioita, jotka voidaan ottaa huomioon alu-
etta rakennettaessa.  
 
Suunnitelma tarjoaa erilaisia toimintoja erilaisille kohderyhmille ympäri vuoden, mikä osal-
taan lisää alueen virkistyskäytön mahdollisuuksia ja tarjoaa mahdollisuuksia asukkaiden 
hyvinvoinnin edistämiselle. Suunnittelussa on huomioitu alueella jo olemassa olevat paikat, 
maaseutumaisuus ja luontoarvojen vaaliminen. Alue ei ole kovin suuri ja suunnitelma alu-
een kokoon nähden on suureellinen. Alueen luontoarvot tulee säilyttää ja riittää, että alu-
eesta tehdään toimiva ja mahdollisimman monelle kuntalaiselle sopiva virkistys-
paikka. Huomioitavaa on myös, että reittiyhteyksien parantaminen on keskeistä virkistys-
käytön lisäämisessä. On tärkeää, että Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunni-
telma ja Tuusulanjärven rantojen virkistyskäytön yleissuunnitelma nivoutuvat toisiinsa yh-
teneväiseksi kokonaisuudeksi.  
 
Vammaisneuvosto painottaa, että esteettömyys on ikäihmisten ja vammaisten näkökul-
masta tarpeen huomioida kaikessa suunnittelussa. Anttilan alueen kohdalla esteettömyyttä 
ei ole erityisesti painotettu. Pitkospuiden ja polkujen kevyt perustaminen voi helposti joh-



taa siihen, etteivät polut ole esteettömiä eli esim. pyörätuolilla ja rollaattorilla helposti kul-
jettavia. Ainakin osa reiteistä,erityisesti rantaan pääsy pitäisi toteuttaa esteettöminä. Myös 
turvallisuuteen olisi hyvä panostaa,esim. laiturien ja terassien kaiteisiin.  Terassit järvimaise-
mineen tulee toteuttaa siten, että järven ääreen 
pääseminen helpottuu ja laitureille pääsee esteettömästi. 

 
Vastine: 
Alueen suunnittelussa ja kehittämisessä kuullaan laajasti kuntalaisia sekä pyritään huomi-
oimaan eri käyttäjäryhmien erityistarpeita, kuten esteettömyyttä ja turvallisuutta. Rannan 
toiminnoille osoitettu alue voi näyttäytyä melko pienenä mutta rakentamista/rakenteita 
alueelle on osoitettu toiminnallisesti hyvin. Alueen tiiviyteen vaikuttaa niin maastomuodot 
kuin alueen maanomistus. Kun alue on tiivis, saadaan kaikki toiminta keskittää tietylle alu-
eelle, jolloin alueen luonnolle ja jää tilaa. Anttilan tilakeskuksen asemakaavoituksen myötä 
alueelle muodostuu myös puisto ja viheralueita, jotka laajentavat alueen viher- ja virkistys-
alueiden määrää. Muilta osin lausunto huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen jat-
kosuunnittelussa.  

 
1.12 Lapsi- ja perheasianneuvosto 20.5.2021 

 
Perustelut 
Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämisestä on laadittu visio, joka on poh-
jana asemakaavoitukselle, puistosuunnitelmalle sekä virkistystoimintojen toteutukselle. 
Työn painopisteeksi on otettu venepaikkojen ja uusien ranta-aktiviteettien kehittäminen 
maisema- ja luontoarvoja vaalien. 
 
Kehittämissuunnitelman sisältö tiivistettynä  
Kehittämissuunnitelmassa todetaan Anttilan tilakeskuksen tukeutuvan vahvasti Tuusulan-
järveen. Rannan upeat maisemat ja alueelle suunnitellut oleskelupaikat, luontopolut sekä 
palvelut ovat tulevaisuudessa asukkaiden, Sarvikalliolla ulkoilevien, järven pyörällä kiertä-
vien sekä matkailijoiden käytössä. Suunnitelmassa esitetään alueelle monenlaisia oleske-
lulavoja tai -paikkoja, jotka muodostavat alueelle omia toiminnallisia saarekkeitaan, jotka 
yhdistyvät toisiinsa kattavan polkureitistön ja pitkospuureittien avulla. Keinotekoiselle nie-
melle osoitetaan mm. ravintolaa ja terassia, saunaa ja infopistettä.  
 
Suunnittelussa tuodaan esille Anttilan koetilan historiaa,hyödynnetään alueen maisema-
elementtejä sekä vaalitaan luontoarvoja.  Suunnitteluperiaatteena on, että rakentamisesta 
jää mahdollisimman vähäinen jalanjälki ja että rakentaminen nivoutuu ympäristöönsä sula-
vasti.  
 
Virkistystoimintojen toteutus esitetään vaiheistettavan siten,että alueen kehittäminen ja ak-
tivoiminen lähtevät liikkeelle pienin askelin: syksyllä on tarkoitus rakentaa piknik- ja grilli-
paikka nykyisen kasvihuoneen ja rannan  väliselle niitylle. Jatkossa rakentamista  esitetään 
tehtävän yhteistyössä asukkaiden ja eri toimijoiden kanssa, jolla vahvistetaan yhteisön si-
toutumista alueen kehittämiseen ja rakentamiseen. 
 
Suuri osa rannasta ja siellä jo olevasta reitistä sekä venepaikat ovat Paijalan osakaskunnan 
ja vesiosakaskunnan omistuksessa. Olemassa olevia venepaikkoja voidaan myöhemmin 
täydentää suunnitelmassa esitellyllä venelaiturilla. Nykyisen venevajan tilalle on esitetty 
venevajaa, jossa veneitä voi kunnostaa, järjestää kursseja taii tavata muita veneilijöitä. Osa-
kaskunnan alueella kulkeva rantareitti on osoitettu suunnitelmassa luonnonmukaiseksi jä-
tettäväksi rannan suuntaiseksi kävelyreitiksi. 



 
Tämän nähtävillä oloaineiston liitteenä on myös suunnitelman pohjalta laadittu laituri- ja 
uimapaikkaselvitys, jossa arvioitiin niiden  toteuttamismahdollisuuksia ja - kustannuksia. 
Selvityksen perusteella oleilu ja toiminnot veden äärellä voidaan toteuttaa monen tasoi-
sina: kohteeseen voidaan tehdä pelkkä uimapaikka siivoamalla vesialue ja ranta sekä ta-
soittamalla pohjaa hieman. Sinne voidaan myös tehdä ruoppausten, kelluvan saaren ja lai-
turin päähän suunnitellun uima-altaan avulla tasokkaampi uimaranta. Laiturit voidaan to-
teuttaa myös osa kerrallaan ja niitä voidaan täydentää tarpeen mukaan myöhemminkin. 
 
Reittiyhteyksien parantaminen on keskeisessä roolissa alueen virkistystoimintojen kehittä-
misessä: alueelle osoitetaan erikseen reittejä pyöräilyyn, kävelyyn sekä luonnon kokemi-
seen: rantaan kulkevia reittejä lisätään siten,että järven eteläosan asuinalueet  yhdistyvät 
alueelle Rantaniityntien kevyen liikenteen väylältä suunnitellun reitin ja Hankkijanojan yli 
rakennettavan uuden sillan kautta tilakeskukselle ja siitä edelleen Sarvikallion suuntaan. 
Pyöräilyreitti kulkee Anttilan tilakeskuksen tulevan asutusalueen läpi – kävelijöitä ja hidasta 
liikkumista varten on oma rantareittinsä, joka alueella on jo nyt olemassa Paijalan osakas-
kunnan mailla. Uudet reitit ja luontopolut suunnitellaan rakennettavan mahdollisimman 
luonnonmukaisista materiaaleista. 

 
Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma, Lapsi- ja perheasiainneuvos-
ton lausunto 
 
Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on kunnianhimoinen suunnitelma, 
jossa kuntalaisten ja maanomistajien osallistuminen suunnitteluun on tärkeää. Lapsi- ja 
perheasiainneuvoston mielestä alueen kehittäminen niin, että se toimisi yhteisenä olohuo-
neena asukkaiden käyttöön on kannatettava ajatus. On myös hyvä asia, että toimintoja esi-
tetään toteutettavaksi yksi kerrallaan. Asukkaiden osallistumisessa ja alueen yhteiskehittä-
misessä huomioitava lapsiperheet, koska tarkoitus on tehdä julkista tilaa kaikkien käyttöön. 
On myös hyvä asia, että toimintoja esitetään toteutettavaksi osissa, sillä matkan varrella voi 
nousta esiin uusia tarpeita ja  asioita, jotka voidaan ottaa huomioon aluetta rakennettaessa.  
 
Suunnitelma tarjoaa erilaisia toimintoja erilaisille kohderyhmille ympäri vuoden, mikä osal-
taan lisää alueen virkistyskäytön mahdollisuuksia ja tarjoaa mahdollisuuksia asukkaiden 
hyvinvoinnin edistämiselle. 
 
Suunnittelussa on huomioitu alueella jo olemassa olevat paikat, maaseutumaisuus ja luon-
toarvojen vaaliminen. lapsi- ja perheasiainneuvosto pyytää tarkentamaan selvityksessä esi-
tellyn alueen kokoa ja arvioimaan edelleen rannan alueelle, 
järven puolelle suunniteltujen rakenteiden tarpeellisuutta. Rakentaminen alueella ja sen 
läheisyydessä on suunniteltava siten, ettei luonto- ja virkistysarvot sekä alueen ainutlaatui-
nen luonto vaarannu. 
 
Huomioitavaa on myös, että reittiyhteyksien parantaminen on keskeistä virkistyskäytön li-
säämisessä. On tärkeää, että Anttilan rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma ja Tuu-
sulanjärven rantojen virkistyskäytön  yleissuunnitelma nivoutuvat toisiinsa yhteneväiseksi 
kokonaisuudeksi. Lapsi- ja perheasiainneuvosto toivoo, että joukkoliikennemahdollisuuksia 
lisättäisiin  alueelle, jotta virkistyskohteet olisivat mahdollisimman laajan joukon hyödyn-
nettävissä.  
 



Anttilan alueen kohdalla esteettömyyttä ei ole erityisesti painotettu. Ainakin osa reiteistä 
pitäisi toteuttaa esteettöminä, erityisesti rantaan pääsy, jolloin muun muassa lastenvau-
nuilla on helpompi päästä rannan tuntumaan. 
 
Lapsi- ja perheasianneuvosto toteaa, että turvallisuuteen olisi hyvä panostaa,  
jotta kaiken ikäisten turvallinen liikkuminen ja oleskelu alueella voidaan taata. Lisäksi Antti-
lan rannan pyöräilyreitin sijaintiin kannattaa kiinnittää huomiota ja varmistaa että ranta-alue 
pysyy vapaa-ajankäytössä ja vältytään pyöräilijoiden, kävelijöiden ja veneilijöiden yhteen-
törmäyksiltä. 

 
Vastine: 
Rannan läheisyyteen osoitettu reitti on hyvä pitää nykyisen kaltaisena, luonnonmukaisena 
polkuna. Reitti on tarkoitettu ainoastaan kävelijöille ja muille hitaasti liikkuville. Siten esim. 
yhteentörmäyksiä pyöräilijöiden kanssa ei tapahdu. Rannan toiminnoille osoitettu alue voi 
näyttäytyä melko pienenä mutta rakentamista/rakenteita alueelle on keskitetty toiminnal-
lisesti hyvin. Tähän ratkaisuun on vaikuttanut niin maastomuodot kuin alueen maanomis-
tus. Kun alueen toiminnat on keskitetty, saadaan toiminta sijoitettua tietylle alueelle, jolloin 
alueen luonnolle jää tilaa. Anttilan tilakeskuksen asemakaavoituksen myötä alueelle muo-
dostuu myös puisto ja viheralueita, jotka laajentavat alueen viher- ja virkistysalueiden mää-
rää. Muilta osin lausunto otetaan mahdollisuuksien mukaan huomioon alueen jatkosuunnit-
telussa. 

 

2. MIELIPITEET 
 

Mielipiteensä ovat jättäneet: 

1. Asukas 1, 4.5.2021 
2. Asukas 2,  6.5.2021 
3. Asukas 3, 3.5.2021 
4. Asukas 4,  3.5.2021 
5. Asukas 5,  4.5.2021 
6. Keski-Uudenmaan rhy, 4.5.2021 
7. Asukas 7,  6.5.2021 
8. Asukas 8,  6.5.2021 
9. Paijalan kylän venevalkaman osuuskunta, 6.5.2021 
10. Asukas 10,  6.5.2021 
11. Asukas 11,  7.5.2021 
12. Asukas 12,  7.5.2021 
13. Asukas 13,  7.5.2021 

 
 



1. Mielipide 1 4.5.2021

 

 



 

 
Vastine:  
Nähtäville asetettu Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma ei ole 
toteutussuunnitelma, vaan visio tulevasta.  



Tuusulan kunta/ Anttilan tilakeskus osallistui Europan 15 arkkitehtuurikilpailuun. Tuusulan kaa-
voitus päätti kilpailutuomariston suosituksen mukaisesti antaa rannan virkistyskäytön suunnitte-
lun kilpailussa toiseksi sijoittuneelle 60°North -ryhmälle, johon kuuluvat Natalia Vera Vigaray 
(ES), Emmanuel Laux (DE), Patxi Martín Domínguez (ES) ja Josep Garriga Tarrés (ES). Suunnittelu-
tehtävänä oli visioida Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäyttöä, jonka yhtenä tavoitteena oli 
saada uudenlaista näkökulma perinteiseen suunnitteluun.  

Kunta on käynyt Paijalan yhteisten vesialueen osakaskunnan puheenjohtajan ja Paijalan hie-
kanottopaikan osakaskunnan edustajan kanssa keskustelua tulevasta suunnittelutyöstä jo ennen 
työn käynnistymistä. Keskusteluja yhteisalueosuuskuntien sekä vesiosuuskunnan kanssa koko 
suunnittelutyön ajan. 

Anttilan tilakeskuksen asemakaavoitukseen liittyvässä asukastilaisuudessa alkuvuonna 2019 ke-
rättiin ehdotuksia ja toiveita myös rannan virkistyskäytön kehittämiseksi. Asukastilaisuudessa oli-
vat mukana myös suunnitteluryhmä 60°North, joiden esittämistä alustavista suunnitelmista pyy-
dettiin mielipiteitä sekä toiveita toteuttamisaikatauluksi.  

Tuusulanjärven rannalle on jo vuosita toivottu aluetta uimarannaksi sekä virkistysalueeksi ja 
muun ohella tähän toiveeseen kehittämissuunnitelmassa on pyritty vastaamaan.  

Rannan toiminnoille osoitettu alue voi näyttäytyä melko pienenä mutta rakentamista/rakenteita 
alueelle on osoitettu toiminnallisesti hyvin. Alueen kompaktiin toteuttamiseen vaikuttaa niin 
maastomuodot kuin alueen maanomistus. Kun alue on tiivis, saadaan kaikki toiminta sijoitettua 
tietylle alueelle, jolloin alueen luonnolle jää tilaa. Koska rantaan osoitettu alue on melko pieni, on 
luonnollista jatkaa rannan virkistyskäyttöä veden päälle. Laiturit ja mm. kelluva uima-allas ovat 
tällaisia käyttöaluetta laajentavia rakenteita. Tuusulanjärvi on kauttaaltaan melko matala ja savi-
nen, joten sitä paremmin esitetyt rakenteet sopivat alueelle. Mitä kauemmaksi järvelle laiturit ja 
rakenteet ulottuvat, sitä enemmän vesisyvyys lisääntyy ja uiminenkin helpottuu. 

Anttilan tilakeskuksen virkistysalueen koko määritellään tarkemmin asemakaavassa Anttilan tila-
keskus nro 3524. Asemakaavaluonnosta valmistellaan lautakuntaan uudelleen loppuvuodesta ja 
näillä näkymin luonnos olisi nähtävillä vuoden vaihteen tiennoilla. 

Anttilan tilakeskuksen asemakaavoituksen myötä asuinkorttelien ympäristöön muodostuu myös 
puisto- ja viheralueita, jotka on osoitettu niin alueen asukkaille kuin muillekin käyttäjille, ja sa-
malla alueet laajentavat rannan käyttäjille käytettävissä olevien viher- ja virkistysalueiden mää-
rää.   

Koska kehittämissuunnitelma on ennen kaikkea visio tulevasta, tässä vaiheessa ei ole tehty tar-
kempia arvioita käyttäjämääristä tai kokonaiskustannuksista. Alue on tarkoitettu koko perheen 
virkistysalueeksi.  

Rannan läheisyyteen osoitettu reitti tulee olemaan nykyisen kaltainen, luonnonmukainen ja polku-
mainen. Reitti on tarkoitettu ainoastaan kävelijöille ja muille hitaasti liikkuville. Siten esim. yhteen-
törmäyksiä pyöräilijöiden kanssa ei aiheudu. Rannan toiminnoille osoitettu alue voi näyttäytyä 
melko pienenä mutta rakentamista/rakenteita alueelle on osoitettu toiminnallisesti hyvin. Alueen 
tiiviyteen vaikuttaa niin maastomuodot kuin alueen maanomistus. Kun alue on tiivis, saadaan kaikki 
toiminta sijoitettua tietylle alueelle, jolloin alueen luonnolle ja varsinkin luontoarvoille jää tilaa. Ant-
tilan tilakeskuksen asemakaavoituksen myötä alueelle muodostuu myös puisto ja viheralueita, 
jotka laajentavat alueen viher- ja virkistysalueiden määrää. Muilta osin lausunto otetaan mahdolli-
suuksien mukaan huomioon alueen jatkosuunnittelussa. 

Rakentamisen ja toiminnan vaikutuksia vesi- ja luonto-olosuhteisiin on alustavasti selvitetty, tar-
kemmat selvitykset tehdään toteutussuunnitelmavaiheessa. 

Laituri- ja rannoille toteutettavat rakenteet tullaan tekemään luonnonmukaisista materiaaleista. 
Kelluvat rakenteet eivät merkittävästi kohoa veden pinnasta, jolloin ne eivät myöskään häiritse 
maisemassa.  



Tuusulanjärvi on perinteisesti ollut tuusulalaisille, entisille ja nykyisille, erityisen tärkeä. Rannoilla 
on ollut saunoja ja laitureita, matonpesupaikkoja ja veneitä venevajoineen. Laiduntava karja piti 
rantoja avoimina. Rannoille rakentaminen ja elämäminen on ollut arkipäivää, ja sitä kulttuuripe-
rintöä kehittämissuunnitelma mainiosti tukee. Elämää ja aktiviteettia nykypäivän tuusulalaisille. 

Tuusulanjärven rantaan osoitettu luonnonmukainen kävelyreitti noudattaa olemassa olevaa reit-
tiä rannan tuntumassa. Reitti ei ole tarkoitettu pyöräilijöiden käyttöön, ainoastaan kävelijöille ja 
muille hitaasti liikkuville. Polkupyöräilijöille on osoitettu reitti Anttilan tilakeskuksen alueelle tule-
van asuinalueen läpi. Tämä ylempänä rannasta kulkeva pyöräreitti tulee olemaan myös läpikul-
kureitti esim Sarvikalliolle.  

Pyöräilyreittiä ei kehittämissuunnitelmassa ole esitetty osakaskunnan rantaan - ainoastaan ran-
taan kävelyreitti. Jos rantaviivan läheisyyteen osoitettu kävelyreitti nostetaan ylemmäs rinteelle 
ja pois osakaskunnan omistamasta rannasta, tarkoittaa se melko jyrkkää nousua rinteelle, jolloin 
polun käyttö lähes estyy kaikilta liikuntarajoitteisilta, huonokuntoisilta ja ikääntyneiltä. Ylempänä 
kulkevan reitin varrella on myös luontoarvoja, jotka tulisivat kärsimään merkittävästi reitin raken-
tamisesta. Rinteessä olevan reitin toteuttaminen voi lisäksi vaatia maa-ainesten tukemista, 
maansiirtotöitä ja mahdollisesti maaperän vakauttamistoimia. Rannalla kulkeva reitti on ole-
massa oleva ja luonnonmukainen, reitti kulkee lähellä rantaviivaa, jolloin veden läheisyys on ko-
ettavissa. Ylempänä kulkevassa reitissä puusto estää monin paikoin näkymiä järvelle. 

Ranta-alueella on osakaskunnan omistama maa-alue, jossa on useita osakaskunnan vuokraamia 
venepaikkoja. Alueella ei ole asumista tai muuta sellaista toimintaa, jota kävelyreitti alueen läpi 
voisi merkittävästi haitata. Kerran vuodessa poltettavaa kokkotapahtumaa kävely ei häiritse, 
koska reitti kulkee kokkopaikasta kauempana. Kehittämissuunnitelma ei estä nykyisten vene-
paikkojen toimintaa jatkossakaan, eikä se merkittävästi haittaa muutakaan osakaskunnan toimin-
taa alueellaan. 

Osakaskunnalla on jäseniä yli 120, joista kuntakin on osakas. Osakaskunnan alueelle on esitetty 
rantaan kävelyreitti, venelaituri sekä talousrakennuksen rakennuspaikka käytettäväksi esim. ve-
nevajalle osakaskuntien tarpeisiin. Muuta merkittävää virkistyskäyttörakentamista ei alueelle ole 
esitetty. Kehittämissuunnitelmassa virkistyskäytön toiminnallinen pääpaino on uimalaiturin ja pik-
nikpaikan ympäristössä.  

Osakaskunnan rantaan esitetyn rantareitin siirtäminen ylemmäs rannasta ja lähes koko rannan ja 
rantaviivan osoittaminen pelkästään veneiden säilytykseen tulisi typistämään Tuusulanjärven 
kokemista ja alueen virkistyskäyttöä melkoisesti.  

Kaikkia Anttilan tilakeskuksen rantaan suunniteltuja rakenteita ei ole tarkoitus toteuttaa. Raken-
teita voidaan toteuttaa myös muualla Tuusulassa. Rakenteiden soveltuvuutta kohteisiinsa selvi-
tetään tarkemman suunnittelun yhteydessä. 

 

.2 Mielipide 2, 6.5.2021 

Haluaisin jättää kommenttini Anttilan tilakeskuksen suunnitelmiin. Yleisesti ottaen suunnitelma 
näyttää mielestäni oikein hyvältä ja toivon, että se saadaan myös toteutukseen! 

+ luonnon säilyttäminen. Tähän pitäisi myös yhdistää hoito. Myös luonnontilassa olevia alueita tulisi 
hoitaa. Tällä hetkellä ranta-alueet ovat aika epäsiistin näköisiä ja ryteikköisiä. Ranta-alueelta on 
viime syksynä kaadettu pensaita, mutta niitä on jätetty paljon viemättä pois ja myös tämä aiheut-
taa epäsiistin yleisilmeen. 

+ kestävien luonnonmateriaalien käyttö.  



+ monta pientä oleskelualuetta: vaikka on paljon rakennettua, ei tule rakennetun oloinen näin. Tar-
joaa yksityisiä sekä rauhallisia oleskelumahdollisuuksia ja pitää toivottavasti alueen myös rauhal-
lisempana ja hiljaisempana. 

+ uudet kevyenliikenteen väylät ja uusi reitti Sarvikalliolle. 

+ luonnonkivipolut ja pitkospuut 

+ kolme paviljonkia. Tässä on minusta tärkeää hyvä ja laadukas suunnittelu sekä toteutus, että lop-
putulos on tyylikäs, kestävä ja toimiva. Rakennuttaako nämä kunta? Kuka suunnittelee? Onko ra-
vintoloitsijasta vielä tietoa? Tuusulaan kaivattaisiin ehdottomasti laadukasta ja hyvää ruokaa tar-
joava ravintola/kahvila.  

+ sauna: Samoin tässä laadukas suunnittelu ja toteutus tärkeää. Onko tähän ajateltu avantouintitoi-
mintaa talvella? 

+ uimarannan kunnostus: kannatan ruoppausta ja rannan tasokasta kunnostamista. 

+ järvilautta: Hauska ajatus. Onko ajateltu, että tällä pääsisi kulkemaan vastarannalta toiselle? Laut-
tahan voisi kulkea esim. Sarvikallion laiturin, Halosenniemen, Onnelan, Fjällbon ja Gustavelundin 
välillä.  

• olisiko grillauspaikalle mahdollista saada samanlainen polttopuukatos kuin Sarvikalliolla? 
• Onko Kettusen ulkoasulle suunniteltu päivitystä? Onko sen toiminta pysymässä samana? 
• Kettusen edessä olevan vanhan kivijalan päälle saisi tehtyä hienon terassin esim. noppakivistä 

ja metallikaitein. 
• Kalusteet: näissä tärkeää laadukas ja tyylikäs toteutus. Esim. Sarvikalliolla todella tyylikkäät, yk-

sinkertaiset ja kestävät penkit. Samoin Fjällbon alueella! 
• Lava numero 8: Mikä on tämän koko ja käyttötarkoitus? On huomioitava, että erittäin lähellä la-

vaa on omakotitaloja eikä tämä tai muut oleskelualueet saisi aiheuttaa melu- tai muuta haittaa 
alueen asukkaille. 

• Lintubongauslava 9: Mikähän on tämän koko? Tämän pitäisi "hävitä" puuston sekaan, jotta tästä 
ei tule maisemaa hallitseva elementti.  

• Talvella olisi tärkeää tehdä jäätie ja luistelurata mm. Anttilanrannan ja Gustavelundin välille.  

Olen mielelläni mukana alueen ulkoasun ja rakennusten kommentoinnissa ja suunnittelussa! 

Vastine:  
Mielipiteessä todetaan, että yleisesti ottaen suunnitelma näyttää oikein hyvältä ja toivotaan, että se 
saadaan myös toteutukseen! 

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on kunnan visio tulvasta. Tu-
levaisuudessa mahdollisesti tehtävät tarkemmat suunnitelmat ohjaavat alueen toteutusta ja siinä 
vaiheessa tulee päätettäväksi myös toimintatavat. Lähtökohtaisesti kunta mahdollistaa, esimerkiksi 
ravintolarakennuksen rakentamisen mutta ei ole itse siinä toimijana.  

Mielipiteessä esitetyt alueen kehittämisajatukset huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen 
jatkosuunnittelussa. 

 

.3 Mielipide 3, 3.5.2021 
 

Tutustuin ko. suunnitelmaan. Siinähän esitellään aika suurisuuntaisiakin suunnitelmia Anttilan tila-
keskuksen rannan kehittämiseksi.  



Perusajatuksena on että rannan kauneus ja virkistysmahdollisuudet eivät tällä hetkellä ole kun-
nolla käytössä ja että niitä kannattaa/pitää kehittää. Suunnitellaan laituria, uimapaikkoja, polkuja, 
linnunbongauspaikkoja, saunaa ja ravintolaakin. 

Suunnitelmat on tarkoitus toteuttaa rauhallista vauhtia ja asukkaita kuunnellen. 

Mielestäni monet suunnitelmista ovat hyviä ja niille varmasti löytyy käyttäjäkuntaakin kuten esi-
merkiksi Sarvikallion kehittämisestä (tosin huomattavasti vaatimattomammalla panostuksella) on 
huomattu. Uuden rakentaminen ei saisi kuitenkaan tuhota nykyisiä, monille hyvin tärkeitä tapoja 
nauttia järvestä. Tässä tapauksessa tarkoitan varsinkin venepaikkoja. 

Meidän 4-henkinen perheemme valitsi muutama vuosi sitten Tuusulan asuinpaikaksemme tär-
keimpänä kriteerinä järven läheisyys ja sinne helposti pääseminen. Meillä on venepaikka Tilakes-
kuksen rannassa ja se on meille erittäin tärkeä asia viihtyvyyden suhteen. Retkeily ja kalastaminen 
sujuvat kivasti soutuveneellä. 

Pidämme ensiarvoisen tärkeänä, että uutta rakennettaessa kaikki Paijalan kyläyhdistykseen kuulu-
vat saavat säilyttää venepaikkansa. Kun rakennussuunnitelmia tehdään tarkemmaksi, on ne suun-
niteltava niin, että venepaikat eivät vähene. Tämä ei varmastikaan ole mahdotonta sillä tuskin ran-
nassa olevat veneetkään satunnaisia luontovierailijoita haittaavat – ovathan nekin kuuluneet suo-
malaiseen järvimaisemaan iät ajat. 

Vastine:  
Nykyisen kaltainen osakaskunnan harjoittama venepaikkojen vuokraustoiminta voi alueella jatkua. 
Muilta osin lausunto huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 
 

.4 Mielipide 4, 3.5.2021 

Käsitin, että tuosta Anttilan tilakeskuksen rannasta lähtisi venepaikkoja vähemmäksi jos kunta to-
teuttaa suunnitelmat? Olemme hankkineet tontin Anttilanrannan alueelta juuri tuon järven saavu-
tettavuuden vuoksi. Meillä ja usealla naapureillamme on veneet tuossa vesiosuuskunnan pouka-
massa jonka varta vasten ostimme siihen. 

Tuusulanjärvellä on erittäin vähän venepaikkoja eikä niitä saa missään nimessä vähentää entises-
tään. Menetetyt paikat on korvattava laituripaikoilla joihin vanhojen paikkojen omistajilla/vuokralai-
silla on oltava etuoikeus. Minulla ei ole mahdollisuutta jemmata venettäni siksi aikaa kun menisin 
hakujonoon kunnan paikoille. 

Anttilan tilakeskuksen kehittäminen on hieno juttu, mutta ei olemassa olevia järvenkäyttömahdolli-
suuksia saa ryhtyä rajoittamaan. Venepaikkoja tulisi sen sijaan lisätä. 

Vastine: 
Venepaikkojen vuokraustoiminta voi alueella jatkua. Suunnitelmassa on esitetty alueelle venelai-
turia lisävenepaikoiksi.  
 

.5 Mielipide 5, 4.5.2021 

Kunta on satsannut upeasti Tuusulanjärven rantoihin viime aikoina!  

Sekä Fjällbo että Sarvikallio ovat hienoja kuntalaisten ulkoilualueita.  

Hyvä, että myös Anttilan tilakeskuksen aluetta kehitetään.  

Hienoa, että läheistä rantaa on siivottu ja näin järvi pysyy näkyvissä sekä kävelytien pyöräilijöille 
että Paijalantien autoilijoille. 

Tilakeskuksen uudet suunnitelmat vaikuttavat hyviltä.  



Grillipaikka ja alueella asuvat lampaat ovat jo hyvä alku. 

Hienoa jos alueelle tulee ravintola. On tärkeää varmistaa, että ravintola tulee olemaan laadukas (ei 
yhtä kuin kallis), raikas ja terveellisyys (tarjolla myös raikkaita salaatteja yms.) olisi myös hyvä huo-
mioida.  

Olisi ihanaa jos alueen vanha navetta pystyttäisiin säilyttämään ja käyttämään sitä ravintolana yms.  

Ravintolan terassille pitäisi saada kaunis järvinäkymä. 

Tärkeintä on säilyttää kaikki Paijalan kyläyhdistyksen venepaikat nykyisillä käyttäjillä.  

Meidänkin perheellä on venepaikka rannassa ja järven virkistysmahdollisuudet oli suurin tekijä 
miksi rakensimme talon Tuusulaan. Näistä alueen asukkaiden venepaikoista ei voi neuvotella vaan 
kaikki paikat on ehdottomasti säilytettävä Paijalan kyläyhdistyksellä.  

 
Vastine:  
Mielipiteessä nostetaan esiin tyytyväisyys siitä, miten hyvin Tuusulanjärven rantoihin on viime ai-
koina satsattu ja myös siitä että Anttilan tilakeskuksen aluetta kehitetään - suunnitelmat vaikutta-
vat hyviltä. 

Mielipiteessä toivotaan, että ranta pidetään siistinä, ravintola tulisi olemaan laadukas ja että na-
vetta voitaisiin säästää.  

Mielipide huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 

 
.6 Mielipide 6, Keski-Uusimaan riistanhoitoyhdistys, 4.5.2021 

Palaute  
Keski-Uusimaan riistanhoitoyhdistyksen hallitus toivoo, että kaavasuunnitelmassa otetaan riittä-
västi huomioon, alueen metsästyskäyttö. Alueella harjoitetaan kannanhoidollista metsästystä, 
jonka tulee olla turvallista. Räjähdysmäisesti lisääntyneen Metsäkauriskannan hoito vaatii suunni-
telmallista ja pitkäjänteistä panosta alueen metsästäjiltä. Alueen vesilintukantojen hoito, vaatii 
myös metsästäjien tukea pienpetopyynnin muodossa, joka sekin vaatii oman tilansa. EU: on myön-
tänyt, Tuusulan kunnan kautta, Tuusulanjärven alueelle, hankerahaa metsästäjille, lintukantojen 
elinvoimaistamiseen, Tässä asiassa Anttilan alue on erittäin merkittävässä asemassa. 

 
Vastine:  
Mielipide huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 
 

.7 Mielipide 7, 6.5.2021 

Miksi kunta suunnittelee yhteisille alueille aktiviteetteja? Tuusulan kunnalla on omistuksessaan jo 
nyt riittävästi alueita aivan rannassa, niille kunta voi rakentaa haluamiaan rakennelmia ja reittejä. 
Paaluttamaan varmasti pystyy, pystyyhän kunta Lahelassakin paaluttamaan kipsipaaluja pohjave-
sialueella. 

Venevalkaman ja vesialueen osakaskunnat hoitavat omia alueitaan moitteetta. Osakaskuntien alu-
eille suunnitelmat tehtiin yksipuolisesti kunnan toimesta, mikä on käsittämätöntä. Suunnitelmien 
toteutuessa menetetään luonnonläheinen ja kaunis vehreä ranta-alue. 

Kunta voisi antaa tonteille, jotka se myy, kunkin tontin osuusluvun mukaisen määrän osuuksia yh-
teisiin alueisiin. Näin uudet asukkaat saataisiin mukaan kylän yhteisiin asioihin.  

 



Vastine:  

Kyseessä on Europan 15 arkkitehtuurikilpailun perusteella tilattu suunnittelutyö. Kunnan tavoit-
teena oli vastata kuntalaisten toiveeseen osoittaa uimaranta ja rantaan liittyviä toimintoja Tuusu-
lanjärven rannalle. Arkkitehtuurikilpailun yhtenä tavoitteena oli saada visioita ja ideoita Anttilan tila-
keskuksen rannan virkistysalueen kehittämiseksi. Näistä tavoitteista tämä esillä ollut suunnitelma 
tilattiin.  

Suunnitelman yksi merkittävistä lähtökohdista oli toimintojen ja luonnon yhteyden huomioiminen. 

Mielipide huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 

 
.8 Mielipide 8, 6.5.2021 

Miksi kunta suunnittelee yhteisille alueille aktiviteetteja? Tuusulan kunnalla on omistuksessaan jo 
nyt riittävästi alueita aivan rannassa, niille kunta voi rakentaa haluamiaan rakennelmia ja reittejä. 
Paaluttamaan varmasti pystyy, pystyyhän kunta Lahelassakin paaluttamaan kipsipaaluja pohjave-
sialueella. 

Venevalkaman ja vesialueen osakaskunnat hoitavat omia alueitaan moitteetta. Osakaskuntien alu-
eille suunnitelmat tehtiin yksipuolisesti kunnan toimesta, mikä on käsittämätöntä. Suunnitelmien 
toteutuessa menetetään luonnonläheinen ja kaunis vehreä ranta-alue. 

Kunta voisi antaa tonteille, jotka se myy, kunkin tontin osuusluvun mukaisen määrän osuuksia yh-
teisiin alueisiin. Näin uudet asukkaat saataisiin mukaan kylän yhteisiin asioihin.  

Haluan, että kaavan hyväksymistä koskevasta päätöksestä toimitetaan minulle tieto. 

Vastine:  

Mielipide huomioidaan mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 

 

.9 Mielipide 9, Paijalan kylän venevalkaman osuuskunta, 6.5.2021 

Mielestämme suunnitelmassa on varsin populistisesti heitetty melko utopistisia ideoita (vrt. järven 
ja rannan tilanne) ilman riittäviä perusselvityksiä kuten maanomistusolosuhteet, järven tila kysei-
sellä alueella ja soveltuvuus erilaisille käytöille jne.  Mm. esitetyt saariaihiot ovat aivan vieraita Tuu-
sulanjärvelle. Asiakirjoista ei ilmene missä työn painopisteet on määritelty. Suunnitelman keskei-
nen heikkous on puuttuva kustannusarvio niin rakentamisen kuin käyttökustannustenkin osalta. 
Herää kysymys, onko suunnitelma lähtökohdiltaan tai muutoinkaan riittävä käytettäväksi asema-
kaavan tai virkistyskäytön/puistosuunnitelman pohjana. 

Lisäksi tapa, jolla suunnitelmat tehtiin, ei täytä hyvän suunnittelun tunnusmerkkejä muiltakaan 
osin. Osakaskuntien alueet otettiin suunnittelun kohteiksi kuulematta osakaskuntien näkemyksiä 
ennakkoon alueittensa kehittämisestä. 

Venevalkaman alue tulee pyrkiä säilyttämään nykyisen kaltaisena rauhallisena ja luonnonlähei-
senä viherranta-alueena. Se tulee rauhoittaa ensisijassa veneilijöille eikä sinne siksi pidä tuottaa 
toimintoja, jotka lisäävät ulkopuolisten läpikulkua ja liikkumista rannassa. Tästä syystä osakaskun-
nat eivät innostu nykyisen juhannuskokkopaikan viereen suunnitellusta laiturista eivätkä korote-
tusta pitkospuuväylästä pohjoisen suuntaan. 

Osakaskunnat ovat moneen otteeseen tuoneet suunnittelijoille tietoon, että ne eivät halua reitti-
suunnitelmaa, jossa suuri yleisö kulkee pitkin rantapolkua, jonka varrella veneet makaavat. Tuntien 
nykyisen Sarvikallion polkujen suosion, venerantatoiminta tullee kärsimään ja konfliktit ovat ilmei-
siä, jos suunniteltu kulku toteutuu. Olemme esittäneet korvaavaksi reitiksi vanhaa venerannan 



tietä, joka kulkee ranta-alueella muutaman metrin kauempana rantaviivasta ja korkeammalla. 
Tieltä/polulta on erinomainen näkymä järvelle eikä siellä kulkeminen tuota häiriötä varsinaiselle 
veneilytoiminnalle. Rantapolku jää edelleen nykyisen kaltaisesti halukkaiden käveltäväksi, mutta 
kun väki ohjataan ylemmälle polulle, valtaosa kulkijoista etenee sitä pitkin ja alemmalla polulla on 
rauhallisempaa.  

Suunniteltu uusi venevaja, joka korvaa nykyiset venevajat, on erinomainen tulevaisuuden hanke.  
Venepaikat tulee säilyttää nykyisten kaltaisina eli veneet vedetään maalle, missä ne voivat myös 
talvehtia. Venelaiturien rakentamissuunnitelmat eivät tunnu tarkoituksenmukaisilta lähinnä niiden 
epäkäytännöllisyyksistä johtuen. Ne ovat työläitä hoitaa ja kalliita pitää kunnossa.  On myös käy-
tännössä havaittu, että maalta lähteminen veneellä on paljon helpompaa kuin laiturista lähteminen 
varsinkin iäkkäiden kohdalla. Tavoitteenamme on rakentaa uusia venepaikkoja nykyisenkaltaisesti. 

Saariaihioiden rakentaminen järvelle tuntuu yliampuvalta ja turhalta kustannuserältä Suomen 
luonnonolosuhteet huomioiden ainakin nykyisten tulevaisuuden näkymien perusteella. Sauna- ja 
ravintolarakentamiset lienevät oivallisia tulevaisuuden suunnitelmia, mutta ne eivät kuulu täällä 
ranta-alueelle. Niiden sijainti tulee olla selkeästi ylempänä maalla. Nykyisen pysäköintialueen tie-
noolle suunniteltu maisemankatselutasanne on oivallinen lisä ympäristön tarkkailuun. Samoin sen 
alapuolelle vesirajaan suunniteltu oleskelutasanne lienee perusteltavissa. 

Suhtaudumme myönteisesti laiturin rakentamiseen ns. maalaiturin jatkeeksi. Se mahdollistaa las-
ten onkimisen ja huonojalkaistenkin pääsemisen veden äärelle. Vesialueitten osakaskunta on jo 
vuosia järjestänyt ranta-alueella Paijalan koulun kanssa yhteistoimintaa milloin kalastamisen ja 
milloin muuhun luontoon tutustumisen merkeissä. Tästä innostuneena olemme alkaneet kehittää 
alueelle pienimuotoista puulajipuistoa eli arboretumia. Alueelta on jo löydettävissä keskeisimmät 
kotimaiset puulajit. Myös kukkaniittyjä olemme esittäneet tilan alueelle perhosten ja muiden hyön-
teisten sekä ihmistenkin iloksi. Osakaskunnilla on  jo lähes vuosisatainen perinne järjestää paikalli-
nen juhannusjuhla kokkoineen kylän rannassa. Toissa vuonna, kun juhannuskokon polttaminen es-
tettiin kuivuuden takia, kokkojuhla järjestettiin elokuussa venetsialaisten merkeissä. 

Osakaskunnat esittävät kunnalle, että se antaisi tilan alueelle rakennettaville kiinteistöille manttaa-
liosuuksiaan. Näin voitaisiin motivoida uusia asukkaita pitämään huolta omasta rannasta ja sitout-
taa heitä yhteiseen tekemiseen kylän alueella.   

Osakaskunnat rakensivat kolme vuotta sitten rantaan uuden airovajan. Vaja seisoo paikalla 5 vuo-
den poikkeusluvalla. Esitämme tässä yhteydessä että vajan olemassaolo vahvistetaan pysyväksi 
nyt tehtävällä kaavalla.  

Kaikesta rakentamisesta, jota tehdään osakaskuntien alueilla, tulee tehdä sopimus ennakkoon 
osakaskunnan kanssa. Sopimuksesta tulee käydä ilmi rakentamisen aikataulu, kustannusvastuut ja 
ylläpitovastuut. 

Muilta osin meillä ei ole huomautettavaa tehtyyn suunnitelmaan. 

 

Vastine: 

Kyseessä on Europan 15 arkkitehtuurikilpailun perusteella tilattu suunnittelutyö. Kunnan tavoit-
teena oli vastata kuntalaisten toiveeseen osoittaa uimaranta ja rantaan liittyviä toimintoja joten ark-
kitehtuurikilpailun yhtenä tavoitteena oli saada visioita ja ideoita Anttilan tilakeskuksen rannan vir-
kistysalueen kehittämiseksi. Näistä tavoitteista esillä ollut suunnitelma tilattiin.  

Suunnitelman yksi merkittävistä lähtökohdista oli tavoite toimintojen ja luonnon yhteyden huomi-
oiminen. 



Suunnitelmien laatiminen sekä kehittäminen edellyttävät aina riittäviä perusselvityksiä. Tässä ke-
hittämissuunnitelmassa tarvittavat selvitykset on tehty, mm. maanomistussuhteet ja alueen sovel-
tuvuus aiottuun tarkoitukseen, luontoselvitykset. Lisäselvityksiä tehdään tarpeen mukaan.  

Pääsääntöisesti kuntien taajamat kasvavat perinteisesti laajentuen keskustasta ulospäin. On epäto-
dennäköistä, että aina koko laajentumisalue olisi kunnan maata, joten tästä syystä alueiden kehit-
täminen voi edellyttää suunnittelua myös yksityisten, tai tässä tapauksessa osakaskuntien, omista-
mille maille.  

Tuusulan kunnan tärkeimpiä tehtäviä on luoda terveellinen, turvallinen ja viihtyisä elinympäristö 
asukkailleen. Näihin teemoihin liittyy vahvasti myös virkistysalueet. Tuusulanjärven rannat ovat 
suurimmilta osin yksityisten omistuksessa jolloin kuntalaisten vapaa pääsy rantaan oleskelemaan 
on ollut erittäin rajallinen. Anttilan tilakeskuksen ranta on Tuuskodon rannan ohella käytännössä 
ainoita mahdollisia paikkoja toteuttaa kaikille kuntalaisille avointa aluetta toimintaa, uimapaikkaa ja 
muuta virkistysalueelle soveltuvaa aktiviteettia varten. 

Osakaskunnilla ja vesiosakaskunnalla on osakkaita yli 120 osakasta, myös kunta on osakkaana. 
Suunnittelualueilla ei ole asumista tai muuta sellaista yksityistä toimintaa, jota alueen läpi kulkeva 
luonnonmukainen kävelytie (rantapolku) merkittävästi voisi haitata. Jo nyt alueella voivat jokamie-
henoikeudella kulkea myös muut kuin osakaskunnan osakkaat.  

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämistyö on visio tulevasta. Aluetta on tarkoitus 
kehittää vaihe vaiheelta useamman vuoden ajan. Jokaisessa jatkokehittämisvaiheessa laaditaan 
tarkemmat toteutussuunnitelmat, ja niihin liittyy osana myös kustannusarviot. 

Kehittämissuunnitelma on tilattu Europan 15 arkkitehtuurikilpailun pohjalta kilpailussa toiseksi tul-
leelta suunnitteluryhmältä. Suunnittelijoilla oli tiedossa osakaskuntien toiveet ja näitä toiveita 
suunnitelmassa on myös toteutettu. Suunnitelmassa on esitetty mm. venelaituria, venevajaa osa-
kaskuntien hallinnoimalle alueelle. Rannassa kulkeva kävelyreitti on otettu suunnitelmaan mukaan 
koska se voi palvella laajasti kuntalaisia, tasaisuutensa vuoksi myös liikuntarajoitteisia. 

Juhannuskokkopaikan viereen osoitettu laituripaikka on tarkoitettu pääasiassa osakaskunnan ve-
nelaituriksi, siten sen toteuttaminen riippuu osakaskunnan omasta tahtotilasta ja aktiivisuudesta.  

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on visio, josta voidaan toteut-
taa vain osa tai kaikki. Visio antaa kokonaiskuvan rannan alueen mahdollisesta tulevaisuudesta. 
Rannassa kulkeva kävelyreitti on kuitenkin osa suurempaa kokonaisuutta ja siksi merkittävä. Antti-
lan tilakeskuksen asuinkorttelien läpi tulee kulkemaan kävely- ja polkupyöräreitti, mikä vetää no-
peimmin liikkuvat ja alueen läpi kulkevat. Tämä reitti on myös reitti esim Sarvikalliolle.  

Rannalle osoitettu reitti on rauhoitettu pelkästään kävelijöille ja se on vetovoimainen suurelta osin 
vain rannalla hitaasti kulkeville. Rannan virkistysaktiviteetit painottuvat osakaskunnan alueesta 
etelään, Natura-alueen rajalle. 

Lausunnossa verrattiin rannalla kulkevan reitin tulevien käyttäjämäärien osalta Sarvikallion reittiin 
ja sen lisääntyneeseen suosioon. Reitit eivät ole verrannollisia. Sarvikalliolle menee yksi pääreitti, 
rannan reitti on rannan suunnitelmassa sivureitti. Kevyen liikenteen pääreitti kulkee Anttilan tila-
keskuksen tulevan asuinalueen läpi. Pääasiassa Anttilan tilakeskuksen rannanlle saavutaan ja pois-
tutaan etelän suunnalta, jolloin rannan tuntumassa pohjoiseen suuntaavalle olevalle reitille ei ole 
käyttöpainetta, mutta sen antama luontokokemus on vertaansa vailla ja mahdollistaa rauhaisaa 
oleskelua järven läheisyydessä. 

Mahdolliseen ilkivaltaan ryhdytään kevyemmin, jos sitä voi tehdä muiden näkemättä. Siten ran-
nalla oleskelijat voivat estää mahdollista ilkivaltaa 



Jos rantaviivan läheisyyteen osoitettu kävelyreitti nostettaisiin ylemmäksi rinteeseen, se tarkoittaisi 
melko jyrkkää nousua, jolloin reitin käyttö todennäköisesti estyisi useimmilta  liikuntarajoitteisilta, 
huonokuntoisilta ja ikääntyneiltä. Ratkaisu vaatisi myös rinteen tukemista, maansiirtotöitä ja mah-
dollisesti tukimuuriakin. Rinteessä on myös luontoarvoja, jotka tulisivat merkittävästi kärsimään rei-
tin rakentamisesta. Rannan tuntumassa kulkeva reitti on jo olemassa ja luonnonmukainen. Reitti 
kulkee lähellä rantaviivaa, jolloin maiseman lisäksi veden läheisyys on koettavissa. Ylempänä kul-
kevassa reitissä puusto estää monin paikoin näkymiä järvelle. 

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on visio tulevasta josta on 
hyvä katsoa mahdollista tulevaisuutta, näkymiä tätä hetkeä kauemmas. Venelaituri voi hyvinkin 
olla toimiva osa tulevaisuutta, erityisesti jos venepaikkoja halutaan lisätä nykyisestä. Kunnan tavoit-
teena on, että ranta voisi veneiden säilytyksen ohella olla niin Paijalalaisten kuin koko kunnan yh-
teinen virkistysalue, olohuone, ei pelkästään veneiden säilytyspaikka.  

Koska ranta-alue on paikoin ahdas, on perusteltua rakentaa vetten päälle. Laiturit antavat lisätilaa 
veden äärellä oleskeluun. Ravintolan sijainti rantaviivan tuntumassa mahdollistaa ylempänä ole-
ville alueille muunlaista toimintaa, esimerkiksi virkistys- ja asuinalueille. 

Arboretum sekä kukkaniitty sopivat erittäin hyvin Tuusulanjärven rantamaisemiin.  

Manttaaliosuuksista päätetään erikseen tulevien kiinteistökauppojen yhteydessä. 

Tilapäisen airovajan mahdollinen pysyttäminen pysyvästi paikallaan tutkitaan alueen asemakaa-
voituksen edetessä. 

 
.10 Mielipide 10 6.5.2021 

Olen tutustunut suunnitelmiin kunnan arvon nousun, alueen houkuttelevuuden, luonnon säilymi-
sen, työllistymisen ja asumisen viihtyvyyden näkökulmasta. 

Otan kantaa sekä 1 että 2 kohtiin.  

Hyvää on se, että Anttilanrannan potentiaali otetaan käyttöön ja sinne lisätään palveluja.  

Palvelut eivät kuitenkaan saisi vähentää lintujen ja eläinten elämistä / pesemistä alueella. Varsin-
kin Joutsenet ovat alueen helmiä. 

Alue tulisi säilyttää Luonnon mukaisena, mutta siivota rannat niin, että järvelle näkee kaikkialta. 

Lähimetsät tulisi siivota ja jättää vain jalopuut.  

Alueen palvelut pitäisi olla sellaisia, että ne eivät häiritse alueen nykyisiä eikä 

tulevia asukkaita.  

Alueen asukkaat haluavat rantaan hyvä tasoisen / laadukkaan ruokaravintolan, joka on auki myös 
talvella. Ei roskaruokaa.  

Pieniä yrityksiä, jotka tarjoavat lähiruokaa ja kädentaitoja, sisustusliike, terveysruokaa jne.  

Autot: kaikki parkkipaikat ison tien varteen esim. Sarvikallion risteyksen kohdalle tai nykyisen tar-
han kohdalle.Mitä vähemmän saastetta puistojen, rannan ja asuntojen tuntumassa sitä parempi!  

Asukkaat eivät halua esiintymislavoja, joista syntyy meteliä, mutta pieni kesäteatteri uuden vene-
sataman tai uuden uimarannan viereen voisi olla hyvä.  

Pitkospuut kosteikolle on kiva idea.  

Kelluvia lauttoja ei oikein nähdä järkevinä tässä vaiheessa ylläpidon ja kustannusten kannalta. 



Puistoihin voisi istuttaa hyötykasveja: viinimarjapensaita raja-aidoiksi, yrttejä, suklaakirsikka puita 
ojan ylittävän sillan kummallekin puolelle kujaksi. Omena puita jne.  

Pyöräteiden viereen mustia rima penkkejä ja lisää roskiksia. 

Lammas ja lehmä aitaus -alue on todella hyvä idea siinä missä se nyt on. 

Ja vene liikenne: Tyylikäs pieni matkavene, joka vie asukkaita eri paikkoihin pienen rahan kynnyk-
sellä per hlö esim: 1-4€ per hlö on sopiva hinta meno- paluulle riippuen matkan pituudesta: Sarvi-
kalliolle, Järvenpäähän, Halosennieneen, Gustavelundiin tms. Yrittäjä joka osaa tunnistaa asiakas-
virrat säiden ja tapahtumien perusteella.  

Uusi asuinalue: venesataman taakse tai sinne suuntaan. Jotta kaikilla asukkailla olisi mahdollisuus 
nähdä järvelle tulisi kaava suunnitella niin, että lähimpänä rantaa on 1 kerroksiset OKT tai Rivitalot. 
Taakse 2 kerroksiset OKT  tai luhtitalot/ rivitalo.  Talojen suunta niin, että tontin ostajilla on mah-
dollisuus sekä ilta aurinkoon ja järvinäkymään. Sopivan väljät välit taloille. Isommat tontit ja väliin 
kävely reittejä ja mini puistoja. Kooltaa kohtuullisia 60-180 m2. Kaikille kaikkea. Ja talojen värit. 
Asunnot menevät varmasti paremmin kaupaksi jos väri skaala on laajempi per tontti: valkoisesta 
mustaan ja kaikki siltä väliltä, jos joku sitten haluaa punaisen, ruskean tai keltaisen, sen saisi poik-
keusluvalla.  

Toivottavasti nämä toiveet miellyttävät teitä ja olisi toteutettavissa. Puhun nyt monen suulla kun 
tätä kirjoitan.  

Vastine:  

Aluetta suunnitellaan siten, että mahdollisimman paljon tilaa jää luonnolle ja suojellaan tunnistetut 
luontoarvot.  

Mielipiteessä annettiin monia huomionarvoisia kommentteja, joita huomioidaan mahdollisuuksien 
mukaan alueen jatkokehittelyssä. 

 

.11 Mielipide 11 7.5.2021 

Täydennys 6.5.2021 lähettämääni sähköpostikannanottoon 

Osallistuin huhtikuussa pidettyyn Teams-kokoukseen, jossa käytiin läpi järven ympäristöön suun-
niteltuja muutoksia. Koska asun järven ympäristöalueella, se on tärkeä osa lähiluontoani, ja siihen 
kohdistuvat toimenpiteet kiinnostavat aina suuresti. En osannut käyttää Teams-ohjelmaa ilmais-
takseni itseäni, joten näkemykseni jäivät pois tuolloin. Nyt esitellyistä suunnitelmista erityisesti ui-
maranta ja Anttilan tilan ranta-alueen rakennukset ja kelluva saari tuntuvat sellaisilta, joissa luon-
toa, ympäristöä ja alueen asukkaita ei ole otettu huomioon parhaalla tavalla. Aiemmin tänään lä-
hettämääni sähköpostiin haluan lisätä seuraavaa. 

Tuusulanjärvi on vanha, ja sen synty asettuu vuosituhansien taakse. Rannoilla on merkkejä kivi-
kautisesta asutuksesta. Järvellä pesivät linnut, muuttolintujen reitit kulkevat sen kautta, ja linnut 
poikkeavat lepäämään ja ruokailemaan muuttomatkallaan. Järvi nykyisellään tarjoaa sopivat olo-
suhteet, ja ne tulisi säilyttää. 

Järvi on valittu maakuntajärveksi erityisten ominaisuuksiensa takia, ja sellaisena se on kiinnostava 
ja omintakeinen, historian alkuajoista muistomerkkinä säilynyt. Sellaisena se pitäisi säilyttää. Jos 
ihmisen toiminnat lisääntyvät järvellä ja aivan ranta-alueella, lintujen pesintä ja elämä häiriintyvät. 



Joutsenet, kurjet, sorsat, sirkkuset, tavit ja muut järvellä asustavat joutuvat siirtymään – ja miksi? 
Ihmisen suunnattoman itsekkyyden takia. 

Tuusulanjärveä kiertävät vanhat tiet, Rantatie ja Kirkkotie, ovat edelleen muistomerkkejä vanhasta 
asutuksesta. Näistä on Heikki Simola laatinut antoisan oppaan nimeltä Kirkkotien kotiseutupolku, ja 
siihen perehtymällä voi saada hyvää tietoa Tuusulanjärven ja sen ympäristön luonteesta. 

Järveä ei pidä muokata huvikeskukseksi. Uimaranta ja Anttilan tilalle suunniteltu viihdykekeskus 
toisivat toteutuessaan lukuisia haittoja. Kun ihmisiä kasaantuu, kasaantuvat myös roskat ja melu, ja 
liikkuminen lisääntyy. Roskat kulkeutuvat järveen, jossa niistä, erityisesti muovista, on haittaa lin-
nuille ja kaloille. Eivätkä ne ole koristeita ihmisen silmällekään. Pitäisi olla vartijoita ja siivoajia pitä-
mässä yllä järjestystä ja siisteyttä. Kustantaako kunta, vai luotetaanko siihen, että kaikkiin kohteisiin 
löytyy vapaaehtoisia ranta- ja järvikummeja valvojiksi? 

Alueella asuville aiheutuu lisääntyvää meluhaittaa. Järvellä kelluvilla alustoilla viipyillään yö-
myöhään, ja kuten tiedämme, vesi kantaa äänet todella kauas. Meuhkaaminen ja musiikin soittami-
nen kantautuu öiseen aikaan ympäri järveä. Autojen lisäksi uimarannalle ja muihin kohteisiin ajel-
laan mopoilla, mopoautoilla, mönkijöillä ja traktoreilla asukkaita häiriten. Sama meno onnistuu 
myös kelluvalla ponttoonipolulla, sillä mikä onkaan mukavampaa kuin päristellä puualustalla. 

Jos on välttämätöntä rakentaa jotakin Tuusulanjärven ympäristöön, olisi hyvä ottaa huomioon ylei-
set suojarajoitukset, rannalle aivan veden rajaan rakentamista ei käsittääkseni mökeillekään nyky-
ään sallita. Vedessä kelluvaa rakentamista ei tulisi lainkaan harrastaa. Lisäksi rakentamisessa pitää 
kunnioittaa suomalaista rakennusperinnettä eikä tuoda vaikutteita vieraista kulttuureista.  

On vedottu siihen, että järveä kiertävien pyöräilijöiden ja kävelijöiden pitää nähdä järvi ja päästä lä-
helle järveä. Olisi hyvä huomata, että kun järveä nykyistä reittiä pitkin kiertää, näkymiin kuuluu koko 
järven ympäristökulttuuri, pellot, metsät, viljelykset, asumukset, kasvillisuus, koko vanhaa kulttuu-
ria sisältävä historia, ei vain itse vesi. Se on arvokas kokonaisuus, jota ei pidä rikkoa vain joidenkin 
yksittäisten ihmisten toiveiden ja halujen takia. Lisäksi suuri osa pyöräilijöistä, juoksijoista ja osa kä-
velijöistäkin näyttää keskittyvän vauhdin ylläpitoon ja oman kuntonsa kohottamiseen, joten järven 
näkeminen tuskin kiinnostaa. 

Jos kasvillisuutta näkymien lisäämiseksi raivataan pois rannoilta, saatetaan tuhota tarpeellista ja 
arvokasta kasvustoa sekä lintujen pesintäpaikat ja –mahdollisuudet. Liian siisti ja paljaaksi kaluttu 
luonto ei hyödytä luonnon eläimiä, vaikka ihminen ehkä kuvittelee niin. Moni ryteikkö palvelee eläi-
miä pesimis- ja ruokailuympäristönä. Luonto-olojen säilyttäminen takaa luonnon monimuotoisuu-
den ja hoitaa ihmisen mieltä. 

Mielestäni meidän on hyväksyttävä se, että on erilaisia luontokokonaisuuksia. Kaikki paikat eivät 
ole sopivia uimarannoiksi. Ihmisen on hyvä oppia elämään sovinnossa ympäristön kanssa eikä tais-
tella sitä vastaan ja muuttaa väkisin sitä joksikin sellaiseksi, mitä se ei luonnostaan ole ja mihin se ei 
sovellu. Luonnon tuntemusta ja kunnioittamista pitäisi jatkuvasti vahvistaa, ei viedä ihmisten teke-
miä keinotekoisia rakennelmia luontoon.  

Jos halutaan näyttää muualta tuleville jotain Tuusulalle ominaista, sitä ei pidä ruveta muuttamaan 
muuksi, eikä ainakaan tusinatuotteeksi, jollaisia on joka paikassa. On hyvä erottua. Tuusulaa mai-
nostetaan kulttuurikuntana. Tuusulan kulttuuria on luonto, järvi ja eri alojen taiteilijat, jotka ovat ai-
koinaan hyväksyneet tämän ympäristön asumiseensa. Meillä ei ole näillä suunnitelmilla siihen li-
sättäväksi mitään sellaista, joka kasvattaisi tämän ympäristön arvoa ja kiinnostavuutta. Tämä ole-
massa oleva kulttuuriympäristö vetää turisteja ja maastamme kiinnostuneita ihmisiä. Tätä omaa 



kulttuuriamme meidänkin pitäisi arvostaa ja vaalia, muutoin voimme hyvästellä kulttuurikunta-tit-
telin. 

Vanhoja ympäristöjä säilytetään ja suojellaan kaikissa Euroopan sivistysvaltioissa. Kaikkialta maail-
masta niitä matkustetaan katsomaan kiinnostavina muistomerkkeinä kunkin maan historiasta ja 
vaikuttavista henkilöistä. Kukaan ei pysähdy uuden 23-kerroksisen betonirakennuksen äärelle 
ihastelemaan. Meidän kuntamme historiallinen alue on rajoitettu ja mitoiltaan vähäinen, mutta si-
sällöltään merkityksellinen, ja siksi sitäkin tärkeämpi. Siitä ei ole varaa tuhota yhtään piirua, sillä 
muuta meillä ei ole. Kun se kerran on menetetty, sitä ei saa takaisin. 

En kannata Tuusulanjärven ympäristön muuttamista viihdekeskukseksi, vaan kehityksessä on otet-
tava huomioon vahvasti sekä luonto että ympäristön asukkaat. 

Vastine:  

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön kehittämissuunnitelma on ennen kaikkea visio tule-
vasta. Suunnittelualue on Tuusulanjärven mittakaavassa pieni ja kaikessa suunnittelussa on otettu 
huomioon luonto-olosuhteet esimerkiksi siten, että rakentaminen toteutetaan niin, että sen vaiku-
tus luonnon tilaan jäisi mahdollisimman vähäiseksi. Lisäksi toteuttaminen on suunniteltu siten, että 
jos tulevaisuudessa tarvetta rakennuksille/rakenteille ei elää ole, aluetta voidaan palauttaa lähes 
alkuperäiseen tilaansa.  

Aktiivisen toiminnan alue on melko keskitetty, jolla on muun ohella haluttu jättää rantavyöhykettä 
mahdollisimman paljon luonnontilaisen kaltaiseksi. 

Alue on suunniteltu sopimaan Tuusulan kulttuurimaisemaan niin rakennusten/rakenteiden sijoitte-
lun kuin materiaalien suhteen. 

Tuusulanjärven kulttuurimaiseman arvokkuus on tunnistettu, josta syystä suunnitelma on tilattu 
ryhmältä, jolla on kokemusta vastaavista suunnittelutöistä sekä osallistamisesta. 

Alue on tarkoitettu koko perheen tarpeisiin. Siisteydestä tullaan huolehtimaan.  

Anttilan tilakeskuksen rakentumisen myötä alueelle tulee asukkaita. Asukkaiden läsnäolo luontai-
sesti hillitsee ulkopuolisten hulinaa alueella. Jos häiriökäyttäytymistä tulee esiintymään, pyritään 
löytämään toimivia keinoja häiriöiden poistamiseksi. 

Muilta osin mielipide otetaan huomioon mahdollisuuksien mukaan alueen jatkosuunnittelussa. 
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Rannan kehittäminen on ihan hyvä asia. 

Huono asia on se, että Anttilanrantaan näkyy ”Koskenmäen liikennevalot”. 

Talvella, kun käveli tai luisteli jäällä, niin punaiset valot kirkuivat sieltä Koskenmäen Jokipuistosta 
kuin päällejääneet punaiset liikennevalot. 

Kun Jokipuiston valaistuksen saa rauhallisemmaksi, niin olisi se kauniimpi. 

 
Vastine: - 
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Uutena asukkaana Anttilanrannassa olen todella iloinen rannan virkistyskäytön kehittämissuunni-
telmasta. Toivottavasti suunnitelmat toteutuvat ja alue saadaan kuntalaisten virkistyskäyttöön. 
Etenkin uimaranta ja vesiurheilumahdollisuudet sekä ulkoilureitit ovat varmasti monen muunkin 
alueella asuvan lapsiperheen mieleen. 

Olen oikein iloinen alueelle jo rakennetusta piknik-paikasta. Pitkään ulkomailla asuneena ihana 
huomata, että Suomeenkin rantautuu vihdoin ulkoilma grillaus ja piknik paikka. 

Vastine:  

Anttilan tilakeskuksen rannan virkistyskäytön suunnitelma on visio tulevasta. Kunnan tavoitteena 
on toteuttaa aluetta pala kerrallaan tulevien vuosien aikana yhteistyössä niin maanomistajien, si-
dosryhmien kuin kuntalaisten kanssa.  

 

 

3. MITÄ VIRTUAALITYÖPAJASSA KÄSITELTIIN? 
 

Virtuaalityöpajassa kommentointi keskittyi rannan toimintoihin. Palautteen antamisessa hyö-
dynnettiin Padlet-työkalua. 

Tiivistetysti kuntalaisten palautteessa:  

• Kannettiin huolta alueen siisteydestä, turvallisuudesta ja valvonnasta. 

• Kannustettiin kuuntelemaan osakaskuntia 

• Lisäämään osallistamista 

• Pitämään ja lisäämään venepaikkoja. 

• Uimalaituri hyvä mutta allas tarpeeton. 

• Pitämään maalla ja vedessä olevat rakenteet omalla (kunnan) maalla. 

• Kunnioittamaan historiaa ja kulttuurimaisemaa 

• Piknikpaikka keräsi kiitosta. 

• Kyseenalaistettiin saunan tarvetta, toisaalta sitä pidettiin hyvänä asiana. 

• Siltaa alueelle pidettiin tarpeellisena. 

• Kelluva saari on tarpeeton eikä sovi kulttuurimaisemaan. 

• Osa ei pitänyt ravintolaa tarpeellisena, toinen osa piti hyvänä ja osa halusi siirtää sen kauemmas 
rannasta. 

• Ulkolavan tarvetta kyseenalaistettiin. 



• Lintubongauslavaa pidettiin hienona ideana. 

• Maisemalava pilaa maiseman. 

• Venevaja osakaskunnalle ja lisää venepaikkoja. 

• Reitit kunnan maalle, toisaalta olemassa olevat reitit ok. 

• Ylempänä kulkevaa reittiä pidettiin parempana. 

 

Palaute kokonaisuudessaan liitteessä 1. 
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